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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   26 de febrer de 2013 
Horari:  18 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 

 
 
Hi assisteixen: 
Jaume Alzamora Riera,  batle     
Magdalena Maria Fernández,  regidora 
Maria del Mar López Martí,  regidora 
Guillem Caldentey Crego,  regidor 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Magdalena Llull Ferrer,  regidora 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
Miguel Servera Morey,  regidor 
Jaime Ginard Muñoz,   regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
No hi assisteix: 
Onofre Serra Vila,   regidor 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes del Ple de les sessions de 25 de setembre i de 30 d’octubre de 
2012. 
2. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal relativa a la ILP de la 
PAH. 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal sobre l’adhesió de 
l’Ajuntament d’Artà a l’òrgan fundacional de la Xarxa de Municipis i Entitats Locals de les Illes 
Balears pel Ramon Llull. 
4. Donar compte de l’informe d’Intervenció sobre l’execució del Pla d’ajust previst en el Reial decret 
llei 4/2012, de 24 de febrer. 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta I. Verds de rebuig del projecte de construcció d’un 
complex de vacances a l’ANEI de sa Canova. Propostes diverses d’actuacions dirigides a una millor 
protecció i gestió d’aquest espai natural protegit. 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta I. Verds per una política de gestió dels residus basada 
en l’interès de la ciutadania i de rebuig de la importació de residus. 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta I. Verds de nul·litat del consell de guerra contra 
Emili Darder, Antoni Mateu, Antoni Maria Ques i Alexandre Jaume. 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament d’Artà 
amb motiu del dia 8 de març, Dia Internacional de les Dones. 
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9. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de gener de 2013 i dels dies 5 de febrer i 
18 de febrer de 2013. 
10. Precs i preguntes. 
 
 
Abans d’iniciar la sessió, el batle diu que la regidora delegada de les àrees de Sanitat i Serveis Socials, 
Sra. Sureda, llegirà el manifest que es va llegir el dia del presumpte assassinat de Margalida Perelló, 
que, copiat literalment, diu: 
 
<<Bon vespre a tothom. 
  
Avui matí ha mort Margalida Perelló davant la consternació i sorpresa de tots nosaltres. 
 
Avui el més important és fer palès públicament que som molta la gent que volem demostrar el dolor i la 
ràbia que ens provoca aquesta mort de na Margalida; és més que un dolor íntim o familiar: som tots 
nosaltres els que hem resultat ferits. 
 
La violència de gènere és la màxima expressió de desigualtat entre homes i dones, i la més cruel 
manifestació de la incapacitat d’uns homes que no poden acceptar que les dones, a les quals diuen 
estimar, decideixin seguir la seva vida sense ells. I no creguem que això només passa en famílies 
desestructurades o que és cosa de sectors econòmicament desafavorits, o d’immigrants, o alcohòlics, o 
malalts mentals. No. La violència contra les dones és present en totes les capes socials i econòmiques i 
de totes les nacionalitats. El que tenen en comú els homes violents és que creuen que les dones són 
éssers inferiors i que, a més, estan sota la seva autoritat. Quan aquests homes, covards, veuen que el seu 
control perilla, utilitzen la violència per castigar-les i per, en últim extrem, matar-les. 
  
Els grans oblidats del tema de la violència de gènere: els fills i filles de les dones que pateixen violència 
i que realment són víctimes invisibles i oblidades per a les quals hi ha molts pocs  recursos adequats.  Es 
l’hora de tenir-los ben presents a tots els actes de protesta o reflexió sobre la violència de gènere  
 
Malgrat el testimoni esfereïdor de les xifres, tenim l’obligació d’encarar-nos amb aquest fenomen amb 
persistència i sense defallir, ja que la violència no permet triar, s’enfronta al desig i a la llibertat de les 
dones i nines. Com a poble no podem consentir que un acte com el que avui hem patit es torni a repetir. 
 
En una època de greus dificultats econòmiques, comprovam com tot allò que fa referència a l’impuls de 
les polítiques d’igualtat, a la prevenció de la violència de gènere, a l’educació com a únic camí per a la 
eradicació d’aquesta lacra social, són ignorades i abandonades, incomplint fins i tot les lleis encara 
vigents.  
 
L’obligació de qui té l’encàrrec de gestionar la vida pública durant un determinat període és assegurar  
la vida, la salut i el benestar de les persones. Per això: 
 
- Exigim de les autoritats que no retallin en qüestions tan importants com la salvaguarda de la vida i la 
dignitat de les dones; que es consideri la prevenció de la violència de gènere com a prioritària en una 
societat que es vol considerar democràtica i justa. 
- Exigim que els educadors i educadores tenguin tots els mitjans  necessaris per poder educar des de la 
igualtat i la no violència; que puguin aprofundir en els valors de la coeducació com a forma de construir 
una societat més justa. 
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- Exigim que no desapareguin els programes de sensibilització i informació; que no tornem als temps en 
què el maltractament no sortia a la llum i el silenci era la norma. Les polítiques cap a la igualtat real han 
de ser contundents. Demanam a la ciutadania, dones i homes, que no callin.   
 
Ara, durant el nostre silenci, pensem amb na Margalida, i amb els seus dos fills. 
 
Pensem que encara estam enfora d’una comprensió real d’aquest problema i que és urgent educar les 
noves generacions en uns valors diferents, que hem de desmuntar el sistema patriarcal que es propaga a 
través de la família tradicional, de la religió entesa de forma fonamentalista i a través de certs valors 
arcaics que perpetuen les desigualtats entre dones i homes.  
 
Pensem que s’han de posar tots els mitjans a disposició de les dones i que hem d’aconseguir que les 
paraules es converteixin en realitat.  
 
Pensem que és tasca de tothom fer realitat la gran utopia: un món sense violència contra les dones, un 
món sense aquest gran patiment que té un origen fortuït: haver nascut dona. 
 
Volem acabar amb unes paraules de la poeta Maria Mercè Marçal: 
  
Per a na Margalida 
 
“Hereves de les dones 
que cremaren ahir 
farem una foguera 
amb l’estrall i la por. 
Hi acudiran les bruixes 
de totes les edats. 
Deixaran les escombres 
per pastura del foc, 
els pots i les cassoles, 
el blauet i el sabó 
[…] 
Vindicarem la nit 
i la paraula DONA 
llavors creixerà l’arbre 
de l’alliberament.”   
 
Maria Mercè Marçal 
  
Per acabar, volem comunicar que l’Ajuntament ha decretat tres dies de dol oficial i que dilluns, dia 4 de 
febrer, a les 20 h, l’Associació Lobby de Dones de Mallorca, l’Associació Creients i Feministes i el 
Grup d’Homes per la Igualtat han convocat una concentració de rebuig a la violència de gènere a la 
plaça de les Tortugues de Ciutat.>> 
 

 

Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes del Ple de les sessions de 25 de setembre i de 30 d’octubre de 

2012 
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En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de 
règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle demana als 
membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre les actes de les sessions de 25 de  
setembre i de 30 d’octubre de 2012, de les quals se n’ha expedit, prèviament, una còpia de l’esborrany a 
cada regidor per al seu coneixement, rectificació d’errades o possible formulació d’al·legacions, si n’és 
el cas. 
 
Els reunits acorden, per assentiment unànime, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i 
dotze els assistents, aprovar les actes de les sessions de 25 de setembre i de 30 d’octubre de 2012. 
 

 

2.  Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal relativa a la ILP 

de la PAH 
 
El batle resumeix la moció que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 
Amb l’esclat de la crisi econòmica i a causa d’una de les conseqüències més greus que és l’augment de 
l’atur, centenars de milers de persones han arribat a una situació límit que no els permet cobrir les seves 
necessitats bàsiques. Segons les xifres d’EAPN, l’octubre de 2012, 1 de cada 5 habitants de les Illes 
Balears es troba en situació de pobresa.  
  
Segons dades de l’EPA publicades el mes de gener, l’any 2012 ha acabat amb 144.100 persones, 39.200 
llars on tots els seus membres estan a l’atur. Una de les necessitats bàsiques és l’habitatge. Segons les 
dades del Consell General del Poder Judicial, entre 2007 i 2012 a les Illes Balears s’haurien produït 
25.000 execucions hipotecàries, i 17.200 desnonaments entre 2008 i 2011 (a l’Estat s’han produït unes 
400.000 execucions hipotecàries). 
  
Les famílies i persones afectades pels desnonaments no tan sols s’enfronten a la pèrdua del seu 
habitatge, sinó també a una condemna financera de per vida: l’entitat bancària interposa una demanda i 
s’inicia el procés d’execució hipotecària que finalitza amb la subhasta de l’immoble. Si la subhasta resta 
deserta (cosa que en el context actual succeeix en la majoria dels casos), amb la llei vigent l’entitat 
bancària s’adjudica l’habitatge pel 50 % del valor de taxació i continua reclamant el pagament del deute 
restant, més els interessos i els costos judicials, mitjançant l’embargament de nòmines, comptes, etc., 
així com l’embargament als avaladors. 
  
Aquesta legislació que permet aquest abús no té comparativa amb les legislacions d’altres països del 
nostre entorn. A més, el detall de les mateixes era desconeguda per la majoria de les famílies quan van 
signar els contractes hipotecaris. Aquest fet se suma a la publicitat enganyosa amb la qual es varen 
comercialitzar les hipoteques, a la sobrevaloració en les taxacions i al llenguatge de difícil comprensió 
financera (el cas de les preferents és també un cas il·lustratiu de l’abús i de la dificultat del llenguatge 
financer). 
 
Les modificacions que ha fet el Govern de l’Estat per millorar la situació de les famílies han estat 
escasses i de poca eficàcia, centrades més en assegurar les devolucions i el negoci hipotecari de les 
entitats financeres, que en resoldre el problema de les famílies afectades. Aquest és el cas de la 
promulgació del Decret llei 27/2012, de 15 de novembre, de mesures urgents per reforçar la protecció 
als deutors hipotecaris. Un decret llei que no obliga les entitats financeres a la dació, simplement és un 
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codi de bones pràctiques per intentar evitar els desnonaments i promocionar la mediació. La norma 
també limita el perfil de les persones que s’hi poden acollir. 
 
A través de la Xarxa Europea per Lluitar contra la Pobresa i la Marginació Social, es va iniciar una 
iniciativa legislativa popular que té com a objectiu modificar, de la Llei d’enjudiciament civil, els 
articles 693, 579 i 675 en diversos punts, per aconseguir: 
 
1. Dació en pagament amb efectes retroactius. 
  
2. Paralització dels desnonaments, sempre que es tracti de l’habitatge habitual i que l’impagament del 
préstec hipotecari sigui per mor de motius aliens a la pròpia voluntat. 
  
3. Lloguer social. És a dir que l’executat tindrà dret a seguir residint a l’habitatge pagant un lloguer no 
superior al 30 % dels seus ingressos mensuals per un període de 5 anys. 
 
Aquesta ILP es va lliurar al Congrés a finals del mes de gener i el passat dimarts 12 de febrer la seva 
tramitació va tirar endavant.  
  
La seva aprovació és urgent per tal que milers de projectes de vida no siguin víctimes de la xacra dels 
desnonaments. I aquesta ILP, avalada i legitimada per la ciutadania, és la clara solució.   
  
Per això, l’Equip de Govern proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS 
  
1. Donar suport a la iniciativa legislativa popular per a la dació en pagament, perquè la modificació que 
planteja afavoreix la consecució de determinats articles de la Constitució: l’article 47, que determina el 
dret a l’habitatge; l’article 33, que limita el dret a la propietat privada en acompliment de la seva funció 
social; i l’article 24, que garanteix la tutela judicial. Així mateix, aquesta iniciativa va en la línia de les 
observacions de la Unió Europea per prevenir problemes de sobreendeutament i per tal què l’accés al 
crèdit es faci de forma responsable. 

 
2. Demanar a les distintes forces representades al Congres dels Diputats que la legislació referent a 
desnonaments disposi que el SAREB rescati les persones que no puguin pagar la seva hipoteca, 
permetent que els afectats puguin continuar residint al mateix habitatge pagant un lloguer social o de 
manera usufructuària. La dació en pagament ha de ser l’última mesura 

 
3. Estudiar les mesures a emprendre en l’àmbit municipal per paralitzar els desnonaments creant una 
comissió especial mixta en què participin representants del Ple municipal i de les associacions 
d’afectats, veïnals i altres organitzacions socials coneixedores de la problemàtica. L’objectiu principal 
d’aquesta comissió serà buscar alternatives que evitin els desnonaments per motius econòmics. En els 
casos que no sigui possible, garantir, en la mesures de les seves possibilitats, el reallotjament digne de 
les famílies afectades. 
 
4. Instar els grups del Congrés a aprovar la iniciativa legislativa popular per a la dació en pagament per 
solucionar el drama dels desnonaments.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, manifesta la seva conformitat.  
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
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<<Aquest Govern ha estat el primer que ha iniciat mesures justes, realistes i eficaces contra els 
desnonaments i ara incorpora les propostes ciutadanes: 
 
- Aprovà mesures urgents per frenar els casos més greus: suspensió dels desnonaments més greus i 
creació d’un fons d’habitatges de lloguer  social. 
 
- Plantejà  per primera vegada la dació en pagament, amb la creació i ampliació d’un codi de bones 
pràctiques. 
 
- Tramità una reforma hipotecària per completar aquestes mesures: destaquem aquelles dirigides a evitar 
el sobreendeutament dels ciutadans i alternatives per evitar el cas extrem del desnonament. 
 
- Incorporà les propostes ciutadanes de la iniciativa popular: que compta amb més d’un milió de 
signatures, perquè tenen el mateix objectiu del Govern. 
 
La futura llei conservarà el nom de la legislatura popular i el seu contingut comptarà amb les 
aportacions de tots els grups. 
 
El contingut de la proposició de llei es debatrà en el Ple en forma d’esmena. 
 
És fonamental que la futura llei respongui als interessos del conjunt de la societat i no agreugi altres 
problemes de la crisi. 
 
El drama dels desnonaments representa una de les cares més amargues de la crisi econòmica, per la qual 
cosa se l’ha de tractar amb responsabilitat. 
 
S’han d’evitar mesures a curt termini que facin mal irreversiblement l’accés al crèdit i que castigarien 
especialment les famílies amb menys recursos. 
 
L’objectiu és que cap persona sigui desnonada del seu primer habitatge i que a la vegada el 97 % de les 
persones que paguen les seves hipoteques no es vegin afectades per les mesures antidesnonament  
perquè el Govern governa per a tots.  
 
El PP cerca el major consens possible en un problema que afecta tothom. 
 
La prioritat d’aquest govern és i sempre ha estat protegir els ciutadans més vulnerables amb 
responsabilitat.>> 
 
A continuació, els reunits acorden, per 9 vots a favor (UIA, CxI, I. Verds i PSOE) i 3 vots en contra 
(PP): 
 
1. Donar suport a la iniciativa legislativa popular per a la dació en pagament, perquè la modificació que 
planteja afavoreix la consecució de determinats articles de la Constitució: l’article 47, que determina el 
dret a l’habitatge; l’article 33, que limita el dret a la propietat privada en acompliment de la seva funció 
social; i l’article 24, que garanteix la tutela judicial. Així mateix, aquesta iniciativa va en la línia de les 
observacions de la Unió Europea per prevenir problemes de sobreendeutament i per tal què l’accés al 
crèdit es faci de forma responsable. 

 
2. Demanar a les distintes forces representades al Congres dels Diputats que la legislació referent a 
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desnonaments disposi que el SAREB rescati les persones que no puguin pagar la seva hipoteca, 
permetent que els afectats puguin continuar residint al mateix habitatge pagant un lloguer social o de 
manera usufructuària. La dació en pagament ha de ser l’última mesura 

 
3. Estudiar les mesures a emprendre en l’àmbit municipal per paralitzar els desnonaments creant una 
comissió especial mixta en què participin representants del Ple municipal i de les associacions 
d’afectats, veïnals i altres organitzacions socials coneixedores de la problemàtica. L’objectiu principal 
d’aquesta comissió serà buscar alternatives que evitin els desnonaments per motius econòmics. En els 
casos que no sigui possible, garantir, en la mesures de les seves possibilitats, el reallotjament digne de 
les famílies afectades. 
 
4. Instar els grups del Congrés a aprovar la iniciativa legislativa popular per a la dació en pagament per 
solucionar el drama dels desnonaments. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal sobre l’adhesió de 

l’Ajuntament d’Artà a l’òrgan fundacional de la Xarxa de Municipis i Entitats Locals de les Illes 

Balears pel Ramon Llull 
 
El batle explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El passat 8 de novembre de 2012 el Govern de les Illes Balears va anunciar que abandonava l’Institut 
Ramon Llull, consorci integrat inicialment per la Generalitat de Catalunya i la comunitat autònoma de 
les Illes Balears. 
 
Aquest consorci era una eina de projecció exterior de la llengua catalana i de la cultura que s’hi 
expressava en totes les seves modalitats, matèries i mitjans d’expressió. Els objectius fonamentalment 
eren la promoció de l’ensenyament del català, la seva difusió a l’exterior, el coneixement de la literatura 
que s’expressa en llengua catalana, la difusió del pensament, l’assaig i la investigació a l’exterior, a més 
de la promoció de les relacions, els projectes i les iniciatives conjuntes amb institucions i organismes de 
projecció de la cultura, de dins o fora del domini lingüístic. 
 
A aquest abandonament s’afegiria el tancament, la mateixa setmana, de l’Espai Mallorca, després que el 
Consell de Mallorca i el Govern de les Illes Balears, no complissin amb les seves obligacions 
econòmiques. L’Espai Mallorca era un centre de promoció i difusió de la cultura de les Illes Balears a 
Catalunya, que va néixer l’any 1998, com una iniciativa de la Conselleria de Cultura del Consell de 
Mallorca en col·laboració amb el gremi d’Editors de Balears. El seu objectiu era donar a conèixer els 
productes culturals de les Illes Balears, promoure els seus artistes i escriptors, i crear vincles i 
intercanvis culturals amb Catalunya. 
 
L’Equip de Govern municipal constata la importància de la cultura com a instrument de creació de 
riquesa i de promoció i dinamització del turisme, així com la necessitat que les institucions defensin la 
llengua i cultura pròpies. 
 
Per tot això, l’Equip de Govern municipal presenta al Ple de l’Ajuntament les següents  
 
PROPOSTES D’ACORD: 
 
1. Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament d’Artà a l’òrgan fundacional de la Xarxa de Municipis i Entitats 
Locals de les Illes Balears pel Ramon Llull. 



 8

 
2. Facultar el batle de l’Ajuntament per signar l’acta fundacional, per aprovar els estatuts, per designar 
els integrants dels òrgans provisionals de Govern i per sol·licitar la inscripció de la Fundació. 
 
3. Trametre aquest acord d’adhesió als òrgans fundacionals de la Xarxa de Municipis de les Illes Balears 
així com, també, al mateix Institut Ramon Llull.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que aquesta moció és conseqüència d’una moció que va presentar 
el PSOE en el mes de novembre. Manifesta la seva conformitat. A més, considera molt injust que 
enguany el Campus no es faci a Artà. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu. 
 
<<Després de l’anunci del Govern sobre la sortida de l’Institut Ramon Llull, el Consorci Institut 
d’Estudis Baleàrics assumirà la promoció exterior de la llengua i la cultura catalana pròpies de Balears. 
Aquesta decisió s’ha pres per la deriva independentista del Govern català. 
 
Perquè una cosa és la defensa de la llengua i cultures pròpies, i una altra molt diferent, la utilització 
d’aquests elements com a armes per a l’autodeterminació i la segregació d’una comunitat autònoma que 
forma part de l’Estat. 
 
L’any 2011 es va signar un conveni amb la Generalitat de Catalunya per a la participació en el Consorci 
Institut Ramon Llull, però el Govern de les Illes Balears creu que ara els catalans han trencat les regles 
del joc i, per tant, no seguirà participant en aquest consorci, la finalitat del qual s’ha distanciat de la 
finalitat pròpia de defensa de la llengua i cultures catalanes cap a un camí que no comparteix la majoria 
de la població de Balears, ni dels pobles de Mallorca. 
 
A partir d’ara la CAIB utilitzarà els seus propis recursos per a les mateixes finalitats culturals i la 
defensa de les arrels dels nostres pobles a Balears. 
 
L’Institut d’Estudis Baleàrics (IEB) assumirà la promoció a l’exterior de la llengua i la cultura catalanes 
pròpies de Balears, després de la decisió del Govern d’abandonar l’Institut Ramon Llull al qual va 
destinar aquest any una partida d’1,2 milions d’euros. 
 
Així ho ha explicat la Conselleria d’Educació, Cultura i Universitats, que recorda que el Govern segueix 
criteris d’austeritat, ha decidit que als Pressupostos de la comunitat autònoma per a 2013 no s’incorpori 
cap partida econòmica destinada a la participació de Balears en el Consorci de l’Institut Ramon Llull. 
 
La Conselleria dirigida per Rafael Bosch fa un balanç “positiu” de la participació del Govern en 
l’Institut Ramon Llull durant els últims anys i va reconèixer la “importància” d’haver “compartit 
experiències i bones pràctiques treballant en aquest sentit, sobretot, en l’àmbit de la difusió 
internacional i dels programes comuns de les seus del IRL a Palma de Mallorca i Barcelona”. 
 
No obstant això, creiem que la política ha d’estar al servei de la cultura i no al servei de principis 
ideològics partidistes, i actualment, l’Institut Ramon Llull s’està utilitzant amb finalitats polítiques per 
recolzar les tesis no majoritàries a Catalunya d’independència havent traspassat el que es refereix a la 
defensa, protecció i difusió de la llengua i cultura catalana en l’exterior. 
 
És per això que la Conselleria d’Educació, Cultura i Universitats aposta pels organismes propis per a la 
difusió de la llengua i la cultura i disposa de la Direcció General de Cultura i Joventut i del Consorci 



 9

Institut d’Estudis Baleàrics per a la projecció de la llengua i la cultura catalanes pròpies de les Balears, 
que està entre els seus objectius principals. 
 
La Generalitat que lidera Artur Mas aplica les retallades en sectors tan sensibles com la sanitat o 
l’educació però, per contra, amb prou feines si continua en la seva obstinació de promocionar el català i 
la cultura catalana costi el que costi, com a sant i senya de la seva política sobiranística. 
 
En plena onada de retallades pressupostàries, l’Institut Ramon Llull, organisme de la Generalitat que té 
com a finalitat la “projecció exterior de la llengua i cultura catalanes”, ha repartit un total d’1.496.486 
d’euros de subvencions entre universitaris de fora de Catalunya per contribuir al finançament de la 
docència d’estudis catalans. Les subvencions corresponen al curs 2012-2013 i són a càrrec del 
pressupost de l’Institut —el consorci del qual també està integrat pel Govern de les Illes Balears—, 
segons es recull en el Diari Oficial de la Generalitat (DOGC) del passat 10 d’agost. 
 
D’aquesta manera, projecció de la llengua i la cultura catalanes pròpies de les Balears es durà a terme 
des de Balears i es fa marxa enrere a una partida de 760.000 euros dels pressupostos generals prevists 
per a l’any 2013 per finançar el Ramon Llull. Utilitzant aquesta partida per a la promoció des de 
Balears, sense confondre la cultura amb les intencions sobiranistes d’un partit polític que no té la 
majoria absoluta ni el respatller de la societat catalana, ni per descomptat, la legitimitat de decidir sobre 
la societat balear.>> 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, dóna l’enhorabona al PSOE per la iniciativa i també al batle per 
la seva tasca. Manifesta la seva conformitat. 
 
Els reunits acorden, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 3 abstencions (PP): 
 
1. Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament d’Artà a l’òrgan fundacional de la Xarxa de Municipis i Entitats 
Locals de les Illes Balears pel Ramon Llull. 
 
2. Facultar el batle de l’Ajuntament per signar l’acta fundacional, per aprovar els estatuts, per designar 
els integrants dels òrgans provisionals de Govern i per sol·licitar la inscripció de la Fundació. 
 
3. Trametre aquest acord d’adhesió als òrgans fundacionals de la Xarxa de Municipis de les Illes Balears 
així com, també, al mateix Institut Ramon Llull.  
 
 
4. Donar compte de l’informe d’Intervenció sobre l’execució del Pla d’ajust previst en el Reial 

decret llei 4/2012, de 24 de febrer 
 
La regidora delegada de les àrees d’Urbanisme i Hisenda, Sra. Maria, informa sobre l’informe 
d’Intervenció sobre l’execució del Pla d’ajust previst en el Reial decret llei 4/2012, de 24 de febrer, que, 
copiat literalment, diu: 
 
<<En virtud de lo establecido en el artículo 10 del Real Decreto-Ley 7/2012, de 9 de marzo, por el que 
se crea el Fondo para la financiación de los pagos a proveedores y en el articulo 4.1 b) de la Orden 
HAP/2105/2012, de 1 de octubre, por la que se desarrollan las obligaciones de suministro de 
información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y 
Sostenibilidad Financiera, emite el siguiente: 
 
INFORME: 
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Legislación aplicable: son de aplicación las disposiciones contenidas en los siguientes preceptos:  

• Artículo 135 artículo.135 Constitución Española de 1978.de la Constitución Española. 

• Artículo 10 Real Decreto-ley 7/2012, de 9 de marzo, por el que se crea el Fondo para la financiación 
de los pagos a proveedores del RD -ley 7/2012, de 9 de marzo, por el que se crea el Fondo para la 
financiación de los pagos a proveedores. 

• Artículo 10 artículo.10 Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, por la que se desarrollan las 
obligaciones de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de 
Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera.de la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, 
por la que se desarrollan las obligaciones de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 
2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera.  

• Disposición Adicional Primera disposición adicional.1 Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de 
Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera.de la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de 
Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera -LOEPYSF-. 

El apartado tercero del articulo 10 de la mencionada Orden, establece que las Corporaciones Locales 
deberán remitir al Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas antes del 15 de enero de cada 
año (plazo ampliado hasta el 31 de enero para el presente año), el informe sobre la ejecución del plan de 
ajuste, con el siguiente contenido mínimo: 

• Ejecución de las medidas de ingresos y gasto previstas en el Plan y, en su caso, de las medidas 
adicionales adoptadas. 

• Comparación de los detalles informativos anteriores con las previsiones contenidas en el plan para 
ese año y explicación, en su caso, de las desviaciones (dichos detalles informativos hacen referencia 
a los extremos previstos en el apartado primero del artículo 10 de la Orden HAP/2105/2012). 

Antes de entrar a analizar las medidas adoptadas en el Plan, cabe considerar, que la mayoría de ellas ya 
se habían realizado antes de aprobar el Plan y en consecuencia ya estaban incorporadas en las 
previsiones iniciales del presupuesto municipal 2012. Es decir, los efectos de las medidas, su 
cuantificación, se realiza por diferencia entre la liquidación 2011 y el presupuesto 2012.   

Es necesario matizar, que la contabilidad del ejercicio 2012 no está cerrada, y no está aprobada la 
liquidación del presupuesto del mismo ejercicio. El artículo 191 del TRLRHL refiere a la confección de 
la liquidación por parte de las entidades locales antes del primero de marzo, por lo que la información 
que se incluye en el presente informe y la que se va a remitir al ministerio a través de la plataforma 
telemática, es la disponible a fecha de hoy en la intervención municipal.  

El contenido del presente informe se refiere a la información a suministrar al Ministerio, que a 
continuación vamos a detallar: 

PRIMERO.- En cuanto a la ejecución de las medidas de ingresos previstas en el Plan de ajuste: 

Medida 1: Subidas Tributarias, supresión de exenciones y Bonificaciones voluntarias. 

Respecto a esta medida el importe previsto en el plan para el año 2012 es de 150.000 €. En el avance de 
liquidación del presupuesto 2012 el incremento está pendiente de contabilización aunque se prevé que 
esta medida se cumplirá y superará la previsión en unos 50.000,00 €. 

Medida 2: refuerzo de la eficacia de la recaudación ejecutiva y voluntaria (firma de convenios de 
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colaboración con estado y/o CCAA).  

En el Plan no se han adoptado ninguna medida al respecto. Si bien esta corporación se esfuerza en la 
eficacia del departamento de recaudación. 

Medida 3: Potenciar la inspección tributaria para descubrir hechos imponibles no gravados: 

Durante el ejercicio 2012 se han realizado inspecciones tributarias que nos permitirán en parte, sin 
llegar al total de la previsión,  cumplir la misma contenida en este apartado, si bien está pendiente de 
contabilización, con lo cual no puede certificarse el resultado. 

Medida 4: Correcta financiación de Tasas y Precios Públicos: 

Dentro de la medida 4 se adoptaron una serie de acuerdos de modificación de ordenanzas fiscales, con 
el objetivo de incrementar la cobertura de los costes asociados a los servicios públicos. 

A parte de lo anterior cabe destacar que en el Plan de Ajuste se preveía modificar varias Ordenanzas 
Fiscales.  En relación con estas medidas decir que el Ayuntamiento Pleno, en sesión de día 30 de 
octubre de 2012, acordó la modificación, que tendrá efecto en el ejercicio 2103,  de las siguientes 
ordenanzas:  

Ordenanza nº 3, reguladora del impuesto sobre construcciones, instalaciones y obras, Ordenanza nº 6, 
reguladora de la tasa de apertura de establecimientos, Ordenanza nº 9, reguladora de la tasa por retirada 
de vehículos abandonados o estacionados defectuosamente o abusivamente en la vía pública, Ordenanza 
nº 10, reguladora de la tasa de cementerio y servicios funerarios, Ordenanza nº 12, reguladora de la tasa 
por expedición de documentos administrativos, Ordenanza nº 13, reguladora de la tasa por paradas, 
barracas, casetas de venta, espectáculos o atracciones situados en terrenos de uso público y industrias 
ambulantes, Ordenanza nº 15, reguladora de la tasa por entrada de vehículos por las aceras y las reservas 
de la vía pública por aparcamiento exclusivo, Ordenanza nº 16, reguladora de la tasa por instalación de 
mesas y sillas en terrenos de uso público, Ordenanza nº 17, reguladora de la tasa por puestos de venta en 
el mercado de abastecimiento, Ordenanza nº 18, reguladora de la tasa por la ocupación de la vía pública 
con mercancías, maquinarias, materiales de construcción y otras instalaciones análogas, Ordenanza nº 
23, reguladora de la tasa por los servicios culturales y deportivos, Ordenanza nº 24, reguladora de la tasa 
por el servicio de la Residencia de Personas Mayores, Ordenanza nº 25, reguladora de la tasa por el uso 
de la piscina municipal, Ordenanza nº 26, reguladora de la tasa por el servicio de Centro de Día, 
Ordenanza nº 28, reguladora de la tasa por el aprovechamiento de terrenos de dominio público con 
cajeros automáticos con acceso directo desde la vía pública, Ordenanza nº 29, reguladora de la tasa por 
la prestación de servicios asistenciales, Ordenanza nº 30, reguladora de la tasa por Centro de Recogida 
de Animales, Ordenanza nº 31, reguladora del precio público de guarderías municipales, Ordenanza nº 
35, reguladora de la tasa por la prestación del servicio de alcantarillado, Ordenanza nº 37, reguladora de 
la tasa por los servicios de escuelas de verano, Ordenanza núm. 38, reguladora de la tasa por los 
servicios de Escuela de Adultos, Ordenanza núm. 39, reguladora de la tasa por los servicios de la 
Escuela de Música. 

Medida 5: Otras Medidas por el lado del ingreso: 

En el Plan de ajuste no se  preveía de forma específica otras medidas por el lado del ingreso. 

SEGUNDO.- En cuanto a la ejecución de las medidas de gasto, ni otro tipo de medidas, no las hay en el 
en el plan de ajuste. 

TERCERO.- Notas a considerar:  
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I.- En cuanto al informe de seguimiento de remanente, el plan de ajuste no aparecía el exceso de 
financiación afectada, y el Ayuntamiento de Artà arrastra desde hace varios años un saldo de 
financiación afectada que anualmente aparece en el remanente. Del estudio de financiación afectada de 
la liquidación de 2011 es desprende el siguiente resumen:  

  
DESVIACIONES 

DEL EJERCICIO 

DESVIACIONES 

ACUMULADAS 

Código   
(ajustar resultado 

presupuestado) 

(cuantificar remanente 

de tesorería) 

Gasto  Denominación positivas negativas positivas Negativas 

6-2005 
Gastos financiados con convenio 
urbanístico 

0,00 0,00 75.777,06 0,00 

7-2005 
Obras Residencia i otros (convenio 
urbanístico) 

0,00 0,00 244.881,04 0,00 

9-2005 
Inversiones financiadas con venta 
solar "Estrella de Mar" 

0,00 0,00 362.000,00 0,00 

10-

2005 

Inversiones financiadas con venta 
solar "A11 polígono industrial" 

0,00 0,00 332.010,00 0,00 

3-2009 Obres Escuela 0-6 0,00 156.988,34 0,00 0,00 

1-2010 Inversiones i gasto social PLAN E 0,00 59.754,79 0,00 0,00 

2-2010 Plan Turístico fase 2010 0,00 296.921,24 92.387,68 0,00 

3-2010 Adquisición solares 0,00 0,00 242.908,38 0,00 

1-2011 Plan Turístico fase 2011 440.000,00   440.000,00   

            

  total  440.000,00 513.664,37 1.789.964,16 0,00 

Para el ejercicio 2013 no se prevé incorporar los siguientes créditos: 

  
DESVIACIONES 

DEL EJERCICIO 

DESVIACIONES 

ACUMULADAS 

Código   
(ajustar resultado 

presupuestado) 

(cuantificar remanente de 

tesorería) 

Gasto  Denominación positivas negativas Gasto  Denominación 

6-2005 
Gastos financiados con convenio 
urbanístico 

0,00 0,00 75.777,06 0,00 
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7-2005 
Obras Residencia i otros (convenio 
urbanístico) 

0,00 0,00 244.881,04 0,00 

9-2005 
Inversiones financiadas con venta 
solar "Estrella de Mar" 

0,00 0,00 362.000,00 0,00 

10-

2005 

Inversiones financiadas con venta 
solar "A11 polígono industrial" 

0,00 0,00 332.010,00 0,00 

3-2009 Obres Escuela 0-6 0,00 156.988,34 0,00 0,00 

1-2010 Inversiones i gasto social PLAN E 0,00 59.754,79 0,00 0,00 

(No se pretenden incorporar, aunque son incorporables, como no se han incorporado cada año, ya que si 
se incorporasen y se realizase el gasto ello iría en detrimento del pago a proveedores, debido a los 
problemas de liquidez que hay en el Ayuntamiento, sobre todo por la falta de pago de les subvenciones 
de la CAIB i del Consell de Mallorca, así como el aumento de la morosidad de los contribuyentes.) 

En cuanto  al siguiente crédito afectado, crédito por ingresos de multas por infracciones urbanísticas: 

  
DESVIACIONES 

DEL EJERCICIO 

DESVIACIONES 

ACUMULADAS 

Código   
(ajustar resultado 

presupuestado) 

(cuantificar remanente de 

tesorería) 

Gasto  Denominación positivas negativas Gasto  Denominación 

3-2010 Adquisición solares 0,00 0,00 242.908,38 0,00 

(Se tiene previsto incorporarlo para destinarlo a la inversión prevista en la normativa vigente.) 

(Y finalmente, en cuanto a los créditos afectados del plan turístico:  

  
DESVIACIONES 

DEL EJERCICIO 

DESVIACIONES 

ACUMULADAS 

Código   
(ajustar resultado 

presupuestado) 

(cuantificar remanente de 

tesorería) 

Gasto  Denominación positivas negativas Gasto  Denominación 

2-2010 Plan Turístico fase 2010 0,00 296.921,24 92.387,68 0,00 

1-2011 Plan Turístico fase 2011 440.000,00   440.000,00   

Estos créditos no se incorporarán ya que del plan turístico la suma de 500.000,00 €, que era la 
aportación del Ayuntamiento, se financiaban con ingresos propios y ya que el remanente para gastos 
generales en el 2011 fue negativo, se  vuelven a presupuestar para 2013. 

Por todo ello, en el 2013, solamente, si cabe, se incorporarán 242.908,38 €, cantidad  que sumada al 
total del presupuesto inicial de gasto  previsto es inferior al límite de gasto no financiero previsto en el 
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art. 30 de la Ley Orgánica 2/2012 de estabilidad presupuestaria y sostenibilidad financiera. ) 

II.- En cuanto a los informes de morosidad: 

Esta corporación ha cumplido con la remisión de los informes trimestrales de morosidad, si bien se han 
detectado unos errores informáticos, de los cuales se ha dado traslado a la empresa ABSIS que nos ha 
informado que en breve se solventarán dichos problemas. 

Del presente apartado cabe mencionar que el importe de otra deuda comercial contiene la cuenta 413.  

En cuanto  a la entidad dependiente del Ayuntamiento de Artá, la Fundación Teatro de Artà, no ha 
remitido los respectivos informes de morosidad. Esta secretaria – Interventora informa que en repetidas 
ocasiones ha informado a la gerencia del teatro de la obligación de remisión de los informes trimestrales 
de morosidad y de su incumplimiento.   

III.- Avance de remanente de Tesorería: 

El Ayuntamiento aprobó por decreto la depuración de saldos contables por derechos reconocidos 
pendientes de pago de ejercicios anteriores. 

IV.- Información de avales recibidos del sector público: 

Esta Corporación no dispone de ningún aval del sector público. 

V.- Información sobre operaciones o líneas de crédito contratadas y contratos suscritos con entidades de 
crédito para facilitar el pago a proveedores: 

Se ha procedido a actualizar la CIR local certificando la deuda viva 31/12/2012. 

Se ha incluido la información de la operación de préstamo derivada de Real Decreto-ley 4/2012, de 24 
de febrero, por el que se determinan obligaciones de información y procedimientos necesarios para 
establecer un mecanismo de financiación para el pago a los proveedores de las entidades locales, por lo 
que respecta a las facturas de los proveedores de la Fundación teatro de Artà. 

VI.- Información sobre operaciones con derivado y otro pasivo contingente. 

En esta Corporación no existe ninguna operación con derivados. 

Conclusión: 

De las consideraciones del presente informe se desprende que el Ayuntamiento está en vías de cumplir 
las previsiones contenidas en el Plan de Ajuste aprobado por el Pleno Municipal. 

Que se ha recogido toda la información en base a las estimaciones realizadas sobre un avance de la 
liquidación del presupuesto del ejercicio  2012, que a día de hoy y por falta de medios quedan pendiente 
de contabilización diversos ingresos y gastos así como otras operaciones, y que la información recogida 
ha sido confeccionada según el estado de ejecución del ejercicio 2012 elaborando para ello un avance de 
la liquidación pendiente de informe definitivo de seguimiento de plan de ajuste una vez se efectué y 
apruebe la liquidación del presupuesto del ejercicio 2012  

De acuerdo con el artículo 10 del Real Decreto-Ley 7/2012, de 9 de marzo, por el que se crea el Fondo 
para la financiación de los pagos a proveedores, del presente informe deba darse cuenta al Pleno de la 
Corporación.>> 
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Els portaveus del PSOE, PP i I. Verds, els senyors Galán, Lliteras i Caldentey, respectivament, diuen 
que no tenen res a dir. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Donar-se per assabentats de l’informe d’Intervenció sobre l’execució del Pla d’ajust previst en el 
Reial decret llei 4/2012, de 24 de febrer. 
 
2. Trametre aquest acord, juntament amb l’informe esmentat anteriorment, al Ministeri d’Economia i 
Hisenda, Direcció General de Coordinació Financera amb les Comunitats Autònomes i amb les Entitats 
Locals, Secretaria d’Estat d’Hisenda. 
 
 

5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta I. Verds de rebuig del projecte de construcció 

d’un complex de vacances a l’ANEI de sa Canova. Propostes diverses d’actuacions dirigides a una 

millor protecció i gestió d’aquest espai natural protegit 

 
El portaveu d’Iniciativa Verds, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu. 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. Atesos els valors ecològics, territorials, paisatgístics i en definitiva econòmics —amb una perspectiva 
que defuig els curts terminis i les emergències circumstancials econòmiques i de les indústries de la 
construcció i el turisme— que suposa la platja i sistema dunar de sa Canova, que varen ser declarats 
ANEI l’any 1988 (BOCAIB núm. 120, de 21 de setembre), disposant fins i tot del corresponent Pla 
especial de protecció aprovat pel Consell de Govern el mes de desembre de 1989. 
 
2. Atès que aquest sistema està incorporat al lloc d’interès comunitari (LIC) —figura de protecció 
europea— de Na Borges (ES5310029), després de la seva acceptació per la Comissió Europea l’any 
2006 a proposta del Govern de les Illes Balears i l’Estat espanyol. Atès que, per motius obvis, també té 
influència i limita amb el LIC ES5310005 (badies de Pollença i Alcúdia). 
 
3. Ateses les denúncies que el passat mes de setembre de 2012 i, més concretament el mes de gener 
(WWF Spain: 14-01-2013), vénen formulant diferents entitats ecològiques, consistents en 
l’incompliment per part de les administracions autonòmiques de l’Estat espanyol, dels terminis per a 
l’entrega dels preceptius plans de gestió dels diferents LIC per al cas, el Govern de les Illes Balears, que 
el passat mes de setembre havia d’haver presentat el Pla de gestió del LIC de Na Borges. 
 
4. Atès el projecte inacabat del Ministeri de Medi Ambient, consistent en “Ordenación del uso público y 
protección del litoral y dunar de sa Canova (Artà - Illes Balears), fase I y fase II”. Atès que l’Ajuntament 
d’Artà ha comunicat en diferents ocasions a Demarcació de Costes de l’Estat espanyol a les Illes, la 
seva preocupació per l’estat inacabat de les obres (de la fase I), així com per l’estat d’abandonament de 
les mateixes, havent-se recollit en dates recents (incorporació del nou cap d’aquesta Delegació, J. C. 
Plaza) el compromís d’escometre’n la finalització i tasques de manteniment d’allò fet el present any 
2013. 
 
5. Atès el projecte presentat davant aquest Ajuntament, de construcció d’un complex de vacances 
consistent en la construcció de 200 bungalous, així com les reaccions que ha aixecat en contra per part 
d’una part important de la ciutadania i de membres d’aquesta corporació. 
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Per tots aquests motius, es proposen els següents 
 
ACORDS: 
 
1. L’Ajuntament d’Artà declara la seva voluntat de mantenir i incrementar, si s’escau, la protecció 
d’aquest emblemàtic espai natural protegit, que inclou una de les més extenses platges i sistema dunar 
verges de l’illa de Mallorca. 
 
2. L’Ajuntament d’Artà rebutja la realització a sa Canova de desenvolupaments urbanístics i/o turístics 
que lesionin els seus valors ambientals. 
 
3. L’Ajuntament d’Artà reclama al Govern de les Illes Balears la redacció i enviament al Ministeri de 
Medi Ambient i a la Comissió Europea del Pla de gestió corresponent al LIC de Na Borges. 
 
4. L’Ajuntament d’Artà reclama al Ministeri de Medi Ambient el manteniment de les obres ja 
efectuades corresponents a la fase I del projecte “Ordenación del uso público y protección del litoral y 
dunar de Sa Canova (Artà-Illes Balears), fase I y fase II”, així com dur a terme la totalitat del projecte 
amb totes les seves fases. 
 
5. Aquests acords s’enviaran, així mateix, als ajuntaments de Manacor, Petra i Santa Margalida, 
municipis als quals afecta la presència del LIC de Na Borges, perquè els consti  i, si ho troben oportú, se 
sumin a algunes de les sol·licituds anteriors.>> 
 
El batle manifesta la seva conformitat. Considera que el punt cinquè de la part expositiva s’hauria 
d’eliminar, ja que aquest projecte no ha entrat en el Registre d’Entrada de l’Ajuntament. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que hi està d’acord. 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, diu que hi està a favor. Diu que, quan es varen votar les NS del terme 
municipal d’Artà, els grups d’UM i PSOE varen votar a favor de la protecció donada a aquesta zona. 
Diu que presentaran una moció per urgència al final del Ple. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Nosaltres, el PP, creiem que sa Canova no necessita més protecció que bé o malament ja té, ja que a 
dia d’avui no es pot construir perquè és ANEI. 
 
Al PP d’Artà li sap molt greu, es demana d’on ve aquesta moguda, doncs, diu l’esmentat portaveu, un 
Sr. va demanar al Sr. Batle com veuria una obra turística dins aquesta finca que podria pujar més de 50 
milions d’euros més de 8.300.000.000 milions de les antigues pessetes més la possibilitat de feina fixa 
per a més de 150 persones, que són 150 famílies que podrien arribar més bé a final de mes. 
 
Tant de bo per nosaltres que poguéssim trobar inversió, que ens descarreguessin d’haver de pagar tants 
d’impostos i poder fer més coses per Artà i a la Colònia de Sant Pere. 
 
Tant de bo, però veiem que aquest plenari defensa més als morts que als vius; jo crec que tal vegada 
podrien estar equivocats en allò que pensen. 
 
Després que el Diari de Mallorca publiqués aquesta notícia, em demanaren personalment què pensava 
al respecte; els vaig contestar que mentre estigui dintre de la legalitat, ho veia bé, sobretot pensant en 
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que podria repercutir per Artà i per la Colònia de Sant Pere. Ara seguesc pensant el mateix, tant de bo 
tenguéssim sempre dintre la legalitat aquests inversors, ja que tenim, per sort o per desgràcia, tot 
protegit i poca ajuda tenim dels nostres veïnats. 
 
Per tot això, el nostre vot serà negatiu.>> 
 
El batle diu que, tanmateix, no s’hi pot fer res amb la normativa actual. 
 
El portaveu d’Iniciativa Verds, Sr. Caldentey, està en desacord que sigui una moció en negatiu, és una 
moció en positiu. Diu que els municipis que tenen molts recursos turístics es troben en la mateixa 
situació que el municipi d’Artà per motiu de la crisi. Pel que fa a la possibilitat de desenvolupar aquest 
projecte, diu que pot ser viable gràcies a la política que està fent el PP. S’estranya que el PP estigui 
enrocat en els anys 80. 
 
Els reunits acorden, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 3 vots en contra (PP), en relació a 
la moció que presenta I. Verds, de rebuig del projecte de construcció d’un complex de vacances a 
l’ANEI de sa Canova: 
 
1. L’Ajuntament d’Artà declara la seva voluntat de mantenir i incrementar, si s’escau, la protecció 
d’aquest emblemàtic espai natural protegit, que inclou una de les més extenses platges i sistema dunar 
verges de l’illa de Mallorca. 
 
2. L’Ajuntament d’Artà rebutja la realització a sa Canova de desenvolupaments urbanístics i/o turístics 
que lesionin els seus valors ambientals. 
 
3. L’Ajuntament d’Artà reclama al Govern de les Illes Balears la redacció i enviament al Ministeri de 
Medi Ambient i a la Comissió Europea del Pla de gestió corresponent al LIC de Na Borges. 
 
4. L’Ajuntament d’Artà reclama al Ministeri de Medi Ambient el manteniment de les obres ja 
efectuades corresponents a la fase I del projecte “Ordenación del uso público y protección del litoral y 
dunar de Sa Canova (Artà-Illes Balears), fase I y fase II”, així com dur a terme la totalitat del projecte 
amb totes les seves fases. 
 
5. Aquests acords s’enviaran, així mateix, als ajuntaments de Manacor, Petra i Santa Margalida, 
municipis als quals afecta la presència del LIC de Na Borges, perquè els consti  i, si ho troben 
oportú, se sumin a algunes de les sol·licituds anteriors. 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta I. Verds per una política de gestió dels residus 

basada en l’interès de la ciutadania i de rebuig de la importació de residus 

 
[Quan són les 18.45 hores, el regidor del PP, Sr. Ginard, s’absenta de la sessió.] 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Atesa la publicació, el passat dissabte, per a la seva exposició pública, de la Proposta d’acord de 
modificació del contracte entre el Consell de Mallorca i TIRME, SA, derivada de l’article 19 de la Llei 
13/2012, de 20 de novembre de 2012, de mesures urgents per a l’activació econòmica en matèria 
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d’indústria i energia, noves tecnologies, residus, aigües, altres activitats i mesures tributàries, i atès el 
darrer punt de l’anunci, que diu, literalment: “3. Aquest acord serà sotmès a informació pública per un 
període de 30 dies hàbils mitjançant publicació al Butlletí Oficial de les Illes Balears i notificat a 
l’empresa concessionària TIRME, SA, a la Conselleria d’Agricultura, Medi Ambient i Territori del 
Govern de les Illes Balears, així com als ajuntaments de Mallorca perquè, en el termini de 10 dies hàbils 
i en tràmit d’audiència, al·leguin el que estimin adient; amb l’oferiment a tots els interessats que 
l’expedient es troba a la seva disposició a la Direcció Insular de Residus del Departament de Medi 
Ambient del Consell de Mallorca per a la seva consulta i estudi”. Atès que això comporta, per als 
ajuntaments, un termini de presentació d’al·legacions que finalitza el proper dia 28 de febrer.  
 
1. L’aprovació el passat dia 14 de febrer de la modificació del contracte entre el TIRME, SA, i el 
Consell de Mallorca suposa una nova passa enrere en la consecució d’un sistema sostenible, 
econòmicament i mediambientalment, de gestió dels residus a Mallorca. 
 
2. Les prioritats són clares en àmbit de la UE i cal recordar que, en la jerarquia de gestió de residus, la 
primera opció ha de ser la reducció o prevenció, la segona la reutilització, la tercera el reciclatge i en 
quart lloc, únicament per davant de l’eliminació en abocador, se situa la valorització energètica dels 
fems. 
 
3. El Consell de Mallorca, amb l’aprovació de la modificació del contracte amb TIRME, SA, que 
permetrà la incineració de residus provinents de fora de les Illes Balears, s’oblida, de forma conscient o 
inconscient, de les tres opcions prioritàries pel tractament de residus, afavorint, conscientment o 
inconscientment, els interessos econòmics de l’empresa concessionària i oblidant i deixant de costat, 
conscientment o inconscientment, l’interès general de la ciutadania de Mallorca. 
 
La situació és tan esperpèntica que es van començar a portar residus de fora, concretament de Sabadell, 
abans que s’aprovés la modificació del contracte que permetia el tractament d’aquests residus i 
justament el dia que es va aprovar aquesta modificació la mateixa consellera de Medi Ambient va 
anunciar, en els passadissos i als membres de la premsa, que s’aturava aquesta importació per raons 
econòmiques. 
 
4. Després de l’obscura aventura italiana, frustrada en el seu inici, aquest nou episodi mostra que la 
improvisació i la precipitació han presidit la gestió dels residus a l’actual equip del Consell de Mallorca. 
 
5. A tot això, cal sumar la desigualtat manifesta en el fet que TIRME no tenia previst cobrar als 
“proveïdors” de fems de fora de les Illes, mentre que les mallorquines i els mallorquins han de seguir 
pagant escrupolosament pels seus residus. 
 
6. La política de residus és estratègica per a un poble, i ha d’estar sotmesa a consideracions d’eficiència, 
econòmica i energètica, així com de protecció del medi ambient i la salut de les persones. A més, una 
política intel·ligent de gestió dels residus pot servir igualment per potenciar l’economia i l’ocupació 
locals, a través d’iniciatives innovadores de reciclatge i reutilització, una qüestió essencial especialment 
en aquests moments de crisi. 
 
No pot estar sotmesa als interessos particulars d’una empresa, encara menys quan aquests interessos són 
contradictoris amb els de la resta de la ciutadania. Si actualment s’estan reduint i replantejant drets que 
semblaven adquirits, com l’assistència sanitària o l’educació, com no hem de poder replantejar 
igualment la política de residus en benefici de tots? 
 
Per tots aquests motius, es proposa al Ple que adopti els següents 
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ACORDS: 
 
1. Paralitzar definitivament la importació de residus. 
 
2. Revisar els termes que regulen la concessió del servei públic i el contracte amb l’empresa privada 
TIRME, SA. 
 
3. Impulsar una llei de residus amb objectius ambiciosos de reducció (mínim un 10 %), reutilització 
(mínim un 50 %) i recuperació (mínim un 65 %), i que planifiqui el tancament progressiu d’unes línies 
d’incineració que Mallorca no necessita.  
 
4. Trametre aquestes al·legacions al Consell de Mallorca abans de l’acabament del període de 
presentació establert en l’anunci oficial.>> 
 
El batle manifesta la seva conformitat. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que ja han manifestat sobradament la seva postura, que és similar 
a la d’I. Verds. 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, manifesta la seva conformitat. 

 
El regidor del PP, Sr. Servera, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<La política de gestió de residus del Consell de Mallorca planteja solucions de futur per als ciutadans 
de l’illa. Propostes valentes, seguint els models dels països capdavanters en gestió de residus en àmbit 
europeu. 
 
La importació de CSR és una passa endavant per optimitzar les instal·lacions i evitar una nova pujada 
de la taxa de tractament de residus. 
 
El Consell de Mallorca només pensa en els interessos dels ciutadans. També era el negoci de Tirme 
quan governava el Pacte? 
 
Cal recordar que el Consell de Mallorca ha aconseguit congelar la taxa per segon any consecutiu. Una 
mesura, fruit de la gran tasca realitzada des del Departament de Medi Ambient, que ha dut endavant un 
important pla de reajustament dels serveis i que, amb la implantació de CSR, ha posat en marxa un nou 
projecte de gestió de residus amb l’objectiu de fer més eficients les instal·lacions i evitar una nova 
càrrega tributària als ciutadans. 
 
El Consell de Mallorca segueix amb la política de foment del reciclatge i reutilització dels residus. Les 
dades d’Ecoembes i Ecovidrio, SIGS, revelen que som un dels llocs d’Espanya que més recicla i des del 
Departament de Medi Ambient se segueixen amb els programes de conscienciació i educació escolar, 
doncs els nens són la llavor per a la sostenibilitat. 
 
Els grups de l’oposició plantegen ara propostes que ni ells mateixos van ser capaços de fer. Resulta del 
tot incongruent que ara les exigeixin al nou govern del Consell de Mallorca, sobretot, tenint en compte 
tota una sèrie d’antecedents: 
 
- Les dues noves línies d’incineració que costaren més de 300 milions d’euros, i que ara s’han 
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d’amortitzar damunt tarifa varen ser aprovats a l’anterior legislatura amb el vistiplau de l’anterior 
consellera d’Els Verds, Marilena Tugores. 
- L’anterior presidenta del Consell de Mallorca, la socialista Francina Armengol, va deixar palès en els 
mitjans de comunicació que no faria més en matèria de residus. No es plantejà la modificació del 
contracte amb Tirme ni cap solució per reduir el preu de la taxa. 
  
En aquest sentit, val a dir que les propostes que ara presenten només es poden veure sota el paraigües de 
l’oportunisme polític i la demagògia, doncs el pacte, a l’anterior legislatura, no va donar cap resposta 
eficaç a la gestió dels residus, ni es plantejà així modificar el contracte amb Tirme. Simplement 
agafaren el camí més fàcil, pujar la taxa un 50 %. 
 
És més, a l’anterior legislatura governada pels grups de l’esquerra i els econacionalistes es donà el 
vistiplau a la importació de CSR. De fet, aquest tipus de material, que han utilitzat com a arma política, 
duent a terme una oposició irresponsable, embrutant la imatge de Mallorca amb les nefastes 
repercussions que això pot tenir sobre el turisme i en definitiva sobre la economia de l’illa, ja ha arribat 
a Mallorca per al seu tractament a la cimentera de Lloseta i ningú no va dir ni fer res al respecte. 
 
De fet, els sistema de gestió de residus que ara tant critiquen va ser motiu d’alabança a l’anterior 
legislatura, quan el PSOE viatjà a Barranquilla (Colòmbia) per vendre les bondats de la planta de Son 
Reus. Es gastaren quasi 4.000 euros en aquell viatge i ja érem en plena crisi. 
 
Amb tots aquests antecedents, bé es pot dir que la seva és sens dubte una política d’oposició lamentable 
i irresponsable. 
 
Com també ho és el fet d’alarmar la població amb afirmacions sense fonament. La planta incineradora 
de Son Reus compleix rigorosament tota la normativa actual en matèria d’indústria i exigències de la 
Unió Europea, qui, de fet, ha recordat que les instal·lacions són aptes per al tractament de CSR. 
 
La importació de CSR millora la gestió tant des del punt de vista mediambiental com econòmic. Els 
motius són obvis i s’han citat prou durant els darrers mesos. 
 
Però els tornarem a recordar: 
 
1. El trasllat de combustible de residus sòlids a la planta de Son Reus revertirà positivament en el 
ciutadà, permetent la contenció i reducció de la taxa d’incineració, gràcies, entre d’altres mesures, als 
ingressos obtinguts per l’augment de producció d’energia renovable. 
 
2. L’electricitat generada per valorització dels residus suposarà un estalvi en combustible primari de 
gairebé 20 milions d’euros. 
 
3. Aquesta energia elèctrica totalment ecològica eliminarà l’emissió de 207.000 tones de CO2 d’efecte 
hivernacle en l’atmosfera de Mallorca, que actualment generen carbons i gasoil. 
 
4. L’activitat econòmica que es generarà en matèria de residus revertirà en les empreses de Mallorca 
generant uns ingressos de 14 milions d’euros (10 milions d’euros en logística i transport) i 345 llocs de 
treball (91 directes i altres 254 indirectes). 
 
Totes les operacions que s’han fet fins ara s’han dut a terme amb transparència i complint amb la 
legalitat i paràmetres mediambientals. Les operacions s’han paralitzat en aquests moments per la 
successió d’una sèrie d’esdeveniments que han obligat a replantejar el projecte, com ara la supressió per 



 21

part del Govern estatal de les primes d’energia renovable. 
 
Aquesta mesura ha obert un nou escenari que cal analitzar. 
 
D’altra banda, cal destacar que el Consell de Mallorca sí ha iniciat la revisió del contracte amb Tirme, 
una iniciativa que ni va ser plantejada a l’anterior legislatura. 
 
El tancament de les dues darreres línies d’incineració és una proposta inviable. Mallorca, a causa de la 
seva situació estacional, ha de donar sortida als residus que es generen durant l’estiu i donar així servei 
als nostres visitants. 
 
Tancarien vostès la meitat de l’aeroport?>> 
 
A continuació, els reunits acorden, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP), 
en relació a la moció que presenta I. Verds per una política de gestió dels residus basada en l’interès de 
la ciutadania i de rebuig de la importació de residus: 
 
1. Paralitzar definitivament la importació de residus. 
 
2. Revisar els termes que regulen la concessió del servei públic i el contracte amb l’empresa privada 
TIRME, SA. 
 
3. Impulsar una llei de residus amb objectius ambiciosos de reducció (mínim un 10 %), reutilització 
(mínim un 50 %) i recuperació (mínim un 65 %), i que planifiqui el tancament progressiu d’unes línies 
d’incineració que Mallorca no necessita.  
 
4. Trametre aquestes al·legacions al Consell de Mallorca abans de l’acabament del període de 
presentació establert en l’anunci oficial.>> 

 
 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta I. Verds de nul·litat del consell de guerra contra 

Emili Darder, Antoni Mateu, Antoni Maria Ques i Alexandre Jaume 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
A les sis del matí del 24 de febrer de 1937, Emili Darder (batle de Palma), Antoni Mateu (batle d’Inca), 
Antoni Maria Ques (polític i empresari) i Alexandre Jaume (diputat i regidor de Palma) varen ser 
afusellats al cementeri de Palma pels militars colpistes. 
 
Aquests afusellaments varen ser concebuts pels “revoltats” com a un càstig exemplar contra el 
republicanisme mallorquí i varen representar la decapitació de l’avantguarda intel·lectual i ideològica 
del país. De fet, el consell de guerra contra Emili Darder, Antoni Mateu, Antoni Maria Ques i Alexandre 
Jaume fou una verdadera pantomima; la causa 978 deixa clar que els encausats foren assassinats per la 
seva influència política i per la defensa dels ideals democràtics. 
 
Tot i haver significat un avanç considerable, la Llei 52/2007, de 26 de desembre, per la qual es 
reconeixen i s’amplien drets i s’estableixen mesures a favor dels qui van patir persecució o violència 
durant la Guerra Civil i la Dictadura, resulta insuficient per reparar tots els danys causats pel cop militar 
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i per la dictadura franquista. Entre d’altres mesures, esdevé necessària la il·legalització de tots els 
tribunals franquistes i l’anul·lació de totes les seves sentències. 
 
Mentre totes aquestes sentències no siguin anul·lades, els condemnats no seran formalment innocents, ja 
que resta encara pendent la plena rehabilitació jurídica de totes les víctimes del franquisme. 
 
Actualment, el 24 de febrer ha esdevingut una data per al record d’aquests màrtirs de la democràcia i 
també per a la reivindicació dels més de 3.000 morts i desapareguts durant la repressió franquista. De la 
mateixa manera, l’anul·lació de la sentència contra Antoni Mateu, Emili Darder, Antoni Maria Ques i 
Alexandre Jaume esdevindria un símbol de la reparació jurídica de les víctimes del franquisme i del 
compromís democràtic de tota la societat. 
 
Per tots aquests motius, es proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Sol·licitar a l’Estat espanyol que adopti les mesures necessàries per declarar nul·les de ple dret les 
sentències il·legítimes dels tribunals repressius de Franco. 
 
2. Sol·licitar la nul·litat del consell de guerra contra Emili Darder, Antoni Mateu, Alexandre Jaume i 
Antoni Maria Ques.>> 
 
El batle manifesta la seva conformitat amb la moció. Diu que vol presentar una esmena i proposa afegir 
el nom de Miquel Oléo Sureda i incloure a la part expositiva el següent: 
 
<<Miquel Oléo Sureda era propietari de la finca Es Rafalet, dins el terme de Son Servera. Això no 
obstant, tenia el domicili a Artà, al carrer de la Caritat, 15, on vivia amb la seva esposa Esperança 
Moragues Salvà, quatre fills, Francesc, Esperança, Carme i Catalina, i una germana major, Catalina 
Oléo Sureda. A Artà, també hi residia la filla Margalida, esposa de Tomàs Cano Cantallops, farmacèutic. 
Es tenia per artanenc. 
 
El 16 d’agost de 1936, la matinada del desembarcament de l’expedició del capità Bayo, va ser detingut. 
Ingressà a la presó de Manacor fins que el 22 d’agost surt en llibertat. El mateix dia, en arribar a Artà, és 
detingut i traslladat a Palma. 
 
Se li obrí procés —causa 1096/36— per preparar una columna de persones armades que s’havien d’unir 
als expedicionaris desembarcats. Mai no es va poder provar l’existència de tal columna. Tot el procés és 
ple d’irregularitats i les proves de càrrec es basaven exclusivament en rumors que persones que havien 
sentit a dir, però ningú no va poder demostrar les acusacions. No es varen tenir en compte els testimonis 
—entre els quals hi havia militars en comandament en l’episodi del desembarcament, guàrdies civils de 
la zona i altres persones de dretes d’alta reputació— que negaven l’existència de tal columna. 
 
Dia 7 de setembre de 1937 se celebra el Consell de Guerra i la sentència és condemnatòria a pena de 
mort, quan el fiscal demanava 30 anys de presó. 
 
Ja en capella per a l’execució va ser visitat per la seva esposa i li va confessar que moriria sense saber 
per què el condemnaven. 
 
Tot i les gestions fetes per a l’indult, quan es va aconseguir ja l’havien executat el dia 27 de gener de 
1938, ara fa poc més de 75 anys.>> 
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El portaveu de CxI, Sr. Gili, manifesta la seva conformitat. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, també manifesta la seva conformitat. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que només escolta la paraula “franquista, franquista” i no ha escoltat 
mai la paraula “comunista”. Opina que ja és hora de deixar-los tranquils. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que està a favor de l’esmena presentada pel batle i l’incorpora 
a la moció que, en definitiva, queda redactada de la manera següent: 
 
<<Moció que presenta I. Verds de nul·litat del consell de guerra contra Emili Darder, Antoni 

Mateu, Antoni Maria Ques, Alexandre Jaume i Miquel Oléo Sureda 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
A les sis del matí del 24 de febrer de 1937, Emili Darder (batle de Palma), Antoni Mateu (batle d'Inca), 
Antoni Maria Ques (polític i empresari), Alexandre Jaume (diputat i regidor de Palma) i Miquel Oléo 
Sureda varen ser afusellats al cementeri de Palma pels militars colpistes. 
 
Miquel Oléo Sureda era propietari de la finca Es Rafalet, dins el terme de Son Servera. Això no obstant, 
tenia el domicili a Artà, al carrer de la Caritat, 15, on vivia amb la seva esposa Esperança Moragues 
Salvà, quatre fills, Francesc, Esperança, Carme i Catalina, i una germana major, Catalina Oléo Sureda. A 
Artà, també hi residia la filla Margalida, esposa de Tomàs Cano Cantallops, farmacèutic. Es tenia per 
artanenc. 
 
El 16 d’agost de 1936, la matinada del desembarcament de l’expedició del capità Bayo, va ser detingut. 
Ingressà a la presó de Manacor fins que el 22 d’agost surt en llibertat. El mateix dia, en arribar a Artà, és 
detingut i traslladat a Palma. 
 
Se li obrí procés —causa 1096/36— per preparar una columna de persones armades que s’havien d’unir 
als expedicionaris desembarcats. Mai no es va poder provar l’existència de tal columna. Tot el procés és 
ple d’irregularitats i les proves de càrrec es basaven exclusivament en rumors que persones que havien 
sentit a dir, però ningú no va poder demostrar les acusacions. No es varen tenir en compte els testimonis 
—entre els quals hi havia militars en comandament en l’episodi del desembarcament, guàrdies civils de 
la zona i altres persones de dretes d’alta reputació— que negaven l’existència de tal columna. 
 
Dia 7 de setembre de 1937 se celebra el Consell de Guerra i la sentència és condemnatòria a pena de 
mort, quan el fiscal demanava 30 anys de presó. 
 
Ja en capella per a l’execució va ser visitat per la seva esposa i li va confessar que moriria sense saber 
per què el condemnaven. 
 
Tot i les gestions fetes per a l’indult, quan es va aconseguir ja l’havien executat el dia 27 de gener de 
1938, ara fa poc més de 75 anys. 
 
Aquests afusellaments varen ser concebuts pels “revoltats” com a un càstig exemplar contra el 
republicanisme mallorquí i varen representar la decapitació de l’avantguarda intel·lectual i ideològica 
del país. De fet, el consell de guerra contra Emili Darder, Antoni Mateu, Antoni Maria Ques i Alexandre 
Jaume fou una verdadera pantomima; la causa 978 deixa clar que els encausats foren assassinats per la 
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seva influència política i per la defensa dels ideals democràtics. 
 
Tot i haver significat un avanç considerable, la Llei 52/2007, de 26 de desembre, per la qual es 
reconeixen i s’amplien drets i s’estableixen mesures a favor dels qui van patir persecució o violència 
durant la Guerra Civil i la Dictadura, resulta insuficient per reparar tots els danys causats pel cop militar 
i per la dictadura franquista. Entre d’altres mesures, esdevé necessària la il·legalització de tots els 
tribunals franquistes i l’anul·lació de totes les seves sentències. 
 
Mentre totes aquestes sentències no siguin anul·lades, els condemnats no seran formalment innocents, ja 
que resta encara pendent la plena rehabilitació jurídica de totes les víctimes del franquisme. 
 
Actualment, el 24 de febrer ha esdevingut una data per al record d’aquests màrtirs de la democràcia i 
també per a la reivindicació dels més de 3.000 morts i desapareguts durant la repressió franquista. De la 
mateixa manera, l’anul·lació de la sentència contra Antoni Mateu, Emili Darder, Antoni Maria Ques i 
Alexandre Jaume esdevindria un símbol de la reparació jurídica de les víctimes del franquisme i del 
compromís democràtic de tota la societat. 
 
Per tots aquests motius, es proposen els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Sol·licitar a l’Estat espanyol que adopti les mesures necessàries per declarar nul·les de ple dret les 
sentències il·legítimes dels tribunals repressius de Franco. 
 
2. Sol·licitar la nul·litat del consell de guerra contra Emili Darder, Antoni Mateu, Alexandre Jaume, 
Antoni Maria Ques i Miquel Oléo Sureda.>> 
 
Els reunits acorden, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP), en relació a la 
moció presentada per I. Verds de nul·litat del consell de guerra contra Emili Darder, Antoni Mateu, 
Antoni Maria Ques, Alexandre Jaume i Miquel Oléo Sureda: 
 
1. Sol·licitar a l’Estat espanyol que adopti les mesures necessàries per declarar nul·les de ple dret les 
sentències il·legítimes dels tribunals repressius de Franco. 
 
2. Sol·licitar la nul·litat del consell de guerra contra Emili Darder, Antoni Mateu, Alexandre Jaume, 
Antoni Maria Ques i Miquel Oléo Sureda. 
 
 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament 

d’Artà amb motiu del dia 8 de març, Dia Internacional de les Dones 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<D’acord i a l’empara del que preveu el Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic  de  
les entitats locals, el  Grup Municipal  Socialista de  l’Ajuntament  d’Artà desitja sotmetre a la 
consideració del Ple municipal la següent  
 
MOCIÓ 
 
El dia 8 de març de l’any passat vàrem denunciar la recentment aprovada Reforma laboral del PP, i 
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fèiem servir el temps futur en el nostre manifest per anunciar la retallada en drets que suposaria per a les 
dones. Aquest any 2013 constatem enormes retrocessos. 
 
La dreta intenta instal·lar la  idea que la crisi econòmica és responsable de tot, que no és el Govern del 
PP el causant de les retallades sinó l’herència rebuda. Però, no ens deixem enganyar: no és crisi tot el 
que llueix. 
 
La igualtat ha anat avançant a Espanya durant els anys de democràcia. Aquest avanç s’ha traduït en una 
vida millor per a les dones d’aquest país, així com en més drets per a elles i per al conjunt de la societat. 
 
Això va ser possible gràcies a la tasca dels governs socialistes, però sobretot gràcies a la pròpia societat, 
que es va modernitzar gràcies a les organitzacions, a les feministes, a l’esquerra política i, sobretot, a les 
dones. D’aquesta manera, les dones vàrem ocupar espais en l’ocupació, en la política i en la societat, 
mentre ens acostàvem, en tots  els  indicadors de participació i qualitat de vida, a la dels homes, trencant 
amb això progressivament la desigualtat. No obstant això, la igualtat no era del tot efectiva, encara 
existien i encara hi ha desequilibris. Necessitàvem temps per seguir avançant, però sobretot per 
consolidar el que hem aconseguit. Un temps fonamental com hem comprovat en aquests últims catorze 
mesos. Perquè aquest darrer any, en què el Partit Popular ha assumit el Govern, assistim a uns dels 
majors despropòsits de la història de la igualtat d’oportunitats entre homes i dones. 
 
L’ocupació, la premissa que permet l’autonomia de les persones, és la nostra principal preocupació. No 
obstant això, i com ha passat sempre, la taxa d’atur femení és superior a la taxa d’atur masculí. Ara bé, 
al començament de la crisi va créixer la desocupació masculina —com a efecte de la destrucció 
d’ocupació en alguns sectors d’activitat—, però, en el moment actual, la desocupació femenina creix 
espectacularment com a efecte directe de les polítiques que el Govern del PP està aplicant, tal com vam 
comprovar en les últimes dades de l’EPA. Aquesta destrucció d’ocupació és el resultat directe de la 
Reforma laboral, una regulació que a més fa impossible el dret a la conciliació de la vida familiar i 
laboral. I també és el resultat del desmantellament progressiu de l’Estat del Benestar i els serveis 
d’atenció a les persones. La Reforma laboral del PP expulsa als sectors més vulnerables de l’ocupació, i 
aquí estan les dones. A més a més, deixa sense drets a les dones treballadores, a totes en general i 
específicament a les que tenen treball a temps parcial, treball temporal o les que tenen responsabilitats 
familiars. 
 
El desmantellament de l’Estat del Benestar i la política d’austeritat del Govern eliminen serveis públics 
essencials, on treballen moltes dones, tant en l’Administració Pública com en les empreses prestadores. 
Això és la reducció dels drets relacionats amb l’educació, amb la salut, amb l’atenció a la dependència, 
amb els programes i actuacions dirigits a millorar la qualitat de vida, el que fa que les dones es quedin a 
l’atur i a més que tinguin més dificultats per a la conciliació. 
 
Aquesta llista de retallades en drets de les dones s’amplia amb l’anunci del Govern de canviar la llei de 
salut sexual i reproductiva i de la interrupció voluntària de l’embaràs, amb un objectiu, eliminar el dret 
a decidir de les dones. El camí està marcat amb el nomenament d’un nou comitè de bioètica d’un clar 
signe ultraconservador, en el qual la majoria dels seus membres s’ha declarat obertament en contra de la 
decisió de les dones. 
 
I encara més, la llei de taxes judicials provoca una desigualtat en l’accés a la justícia, que deixarà a 
moltes dones sense la possibilitat d’acudir-hi,  fins i tot en aquelles ocasions que pretenguin escapar 
d’una situació de violència de gènere. A tot això, hi hem de sumar la reducció de pressupostos i serveis 
adreçats a combatre la violència contra les dones, tant en el Govern de l’Estat com en les comunitats 
autònomes governades pel PP. 
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Aquestes accions i aquestes retallades estan carregades d’ideologia. Quan es van publicar en el BOE no 
estaven sols, estaven acompanyats de múltiples missatges que venien també de les mateixes files 
conservadores; missatges que relacionen l’autenticitat de ser dona amb la maternitat, la defensa de 
l’educació segregada de nens i nenes, l’eliminació de l’educació per a la ciutadania. Missatges que 
pretenen situar les dones de nou a les tasques de cura, la criança i la dependència. 
 
Tot el que ha passat en l’últim any ens porta a un mateix lloc, bastant familiar, és a dir, a les nostres 
pròpies llars, perquè, en definitiva, és el que està promovent la dreta del PP: la tornada a la llar de les 
dones. 
 
Des del Partit Socialista de les Illes Balears, però, seguim treballant per a la igualtat i l’emancipació de 
les dones. Perquè creiem que la igualtat entre dones i homes és un pilar de la nostra democràcia, i, 
perquè estem compromesos amb un model social que garanteixi la justícia i l’equitat. Sens dubte, el 
canvi que necessitem per sortir d’aquesta crisi, que és econòmica, però també política i social, aquesta 
sortida passa per comptar amb tothom, amb homes i dones, sense desaprofitar capacitats. Només 
d’aquesta manera podrem sortir reforçats d’aquesta terrible crisi en què ens trobem immersos tots. Ho 
farem si fem que la igualtat sigui el centre del canvi. 
 
Davant aquesta greu situació de desigualtat de les dones en el nostre país i amb el compromís de fer de  
la igualtat un principi rector de totes  les nostres polítiques, aquest Ple de l’Ajuntament d’Artà aprova la 
següent declaració institucional d’aquest dia 8 de març, amb la qual s’insta el Govern de l’Estat a: 
 
- La derogació de la Reforma laboral. 

 
- El desenvolupament d’un pla de feina per a les dones que inclogui polítiques actives específiques, la 
promoció de l’autoocupació i el desenvolupament d’un pla d’igualtat de les dones dirigit a promoure la 
igualtat i a eliminar la desigualtat salarial. 

 
- El manteniment dels drets reconeguts en la Llei de promoció de l’autonomia personal i d’atenció a les 
persones en situació de dependència. 

 
- La promoció de polítiques que permetin la coresponsabilitat en la vida laboral i familiar d’homes i 
dones, i l’acompliment de la Llei per a la igualtat efectiva entre dones i homes. 

 
- El manteniment de la Llei, actual, de salut sexual i reproductiva i interrupció voluntària de l’embaràs. 

 
- L’impuls de polítiques i serveis de prevenció de violència de gènere i suport a les dones que la 
sofreixen. 

 
- La derogació de la Llei de taxes judicials.>> 
 
El batle manifesta la seva conformitat. 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, també manifesta la seva conformitat. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que li fa molta de gràcia el PSOE, ja que pareix que no ha comandat 
mai; i li demana per què no ho arreglaren abans. Diu que s’abstendran en la votació. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que està d’acord amb la moció. 
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El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que, quan el PSOE va estar en el Govern, varen aprovar una llei 
de dependència que el PP no ha desplegat. 
 
Els reunits acorden, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP), aprovar la 
següent declaració institucional d’aquest dia 8 de març, amb la qual s’insta el Govern de l’Estat a: 
 
- La derogació de la Reforma laboral. 

 
- El desenvolupament d’un pla de feina per a les dones que inclogui polítiques actives específiques, la 
promoció de l’autoocupació i el desenvolupament d’un pla d’igualtat de les dones dirigit a promoure la 
igualtat i a eliminar la desigualtat salarial. 

 
- El manteniment dels drets reconeguts en la Llei de promoció de l’autonomia personal i d’atenció a les 
persones en situació de dependència. 

 
- La promoció de polítiques que permetin la coresponsabilitat en la vida laboral i familiar d’homes i 
dones, i l’acompliment de la Llei per a la igualtat efectiva entre dones i homes. 

 
- El manteniment de la Llei, actual, de salut sexual i reproductiva i interrupció voluntària de l’embaràs. 

 
- L’impuls de polítiques i serveis de prevenció de violència de gènere i suport a les dones que la 
sofreixen. 

 
- La derogació de la Llei de taxes judicials. 
 
 
Seguidament, el president diu que s’han de tractar dos punts que no figuren en l’ordre del dia, que 
se n’ha de votar la seva inclusió i que s’han de debatre, si n’és el cas. 
 
M1. Aprovació, si s’escau, de la moció que presenta el grup municipal CxI referent a la 

manifestació del model de desenvolupament turístic del municipi d’Artà 

 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, manifesta que és conscient que aquesta moció no és urgent, però que és 
oportuna. Diu que, si no s’entén, prefereix retirar-la i que vol que es voti per unanimitat. 
 
El batle i el portaveu del PSOE, Sr. Galán, manifesten la seva conformitat. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que votarà a favor de la urgència, però que no està d’acord 
amb el seu contingut. De fet, diu que hi votarà en contra. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que prefereix que es retiri i que s’estudiï en una comissió 
informativa. 
 
A continuació, el portaveu de CxI, Sr. Gili, retira la moció de l’ordre del dia. 
 
M2. Moció que presenta l’Equip de Govern municipal per donar suport a l’acte de dia 9 de març 

sota el lema “Enllaçats per la llengua” 
 
Els reunits, acorden per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 vots en contra (PP), ratificar la 
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urgència d’aquest punt i incloure’l en l’ordre del dia del Ple. 
 
A continuació, el batle explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 
Davant la constatació que la llengua catalana està patint una sèrie d’atacs frontals per part del Govern 
central, amb les mesures proposades pel ministre Wert, i per part del Govern balear, amb la seva 
política educativa i lingüística. 
 
Davant la preocupació del grups municipals d’Unió Independents d’Artà i de l’Agrupació Socialista 
d’Artà pel retrocés que aquestes mesures poden suposar per a la nostra llengua, que esperam que siguin 
compartides per la resta de grups municipals. 
 
Per tot això, es proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Mostrar el suport de l’Ajuntament d’Artà a l’acció unitària de defensa del català que se celebrarà el 
proper dia 9 de març de 2013 sota el lema “Enllaçats per la llengua”, amb el suport i convocada per 
nombroses entitats cíviques i ciutadanes, com l’OCB, l’STEI i l’Assemblea de Mestres i Professors en 
Català. 
 
2. Demanar la retirada del Decret de tractament de llengües, per a la qual cosa també s’ha iniciat una 
recollida de signatures entre la població de tot el territori de parla catalana 
 
3. Manifestar la preocupació de l’Ajuntament d’Artà davant el fet que la reforma de la LOMCE té 
aspectes molt lesius per a la normalització de la llengua catalana, com la impossibilitat d’un model 
educatiu propi, un retall en competències educatives, una gran recentralització, la intenció 
d’impossibilitar l’ensenyament 100 % en català, etc.  
 
4. Remetre a les plataformes i entitats organitzadores una còpia de l’acord.>> 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, diu que s’adhereixen a la moció. 
 
Els reunits acorden, per 9 vots a favor ((UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 vots en contra (PP), en relació a 
la moció presentada per l’Equip de Govern municipal per donar suport a l’acte de dia 9 de març sobre el 
lema “Enllaçats per la llengua”: 
 
1. Mostrar el suport de l’Ajuntament d’Artà a l’acció unitària de defensa del català que se celebrarà el 
proper dia 9 de març de 2013 sota el lema “Enllaçats per la llengua”, amb el suport i convocada per 
nombroses entitats cíviques i ciutadanes, com l’OCB, l’STEI i l’Assemblea de Mestres i Professors en 
Català. 
 
2. Demanar la retirada del Decret de tractament de llengües, per a la qual cosa també s’ha iniciat una 
recollida de signatures entre la població de tot el territori de parla catalana 
 
3. Manifestar la preocupació de l’Ajuntament d’Artà davant el fet que la reforma de la LOMCE té 
aspectes molt lesius per a la normalització de la llengua catalana, com la impossibilitat d’un model 
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educatiu propi, un retall en competències educatives, una gran recentralització, la intenció 
d’impossibilitar l’ensenyament 100 % en català, etc.  
 
4. Remetre a les plataformes i entitats organitzadores una còpia de l’acord. 
 
 
9. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de gener de 2013 i dels dies 5 de 

febrer i 18 de febrer de 2013 

 
Es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents al mes de gener de 2013 i dels dies 5 de 
febrer i 18 de febrer de 2013. 
  
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
10. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que el PP i Iniciativa Verds han presentat escrits de precs i preguntes, els quals es 
llegeixen a continuació. 
 
PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
1. Ens poden dir quantes barreres arquitectòniques han eliminat aquest darrer mes? 

 
Resposta: Cap. 

 
2. Ens poden dir quina quantitat han pagat als proveïdors des de l’anterior plenari?  

 
Resposta: Al darrer plenari, a més de les quantitats del mesos de novembre i desembre, vàrem donar la 
quantitat del mes de gener fins al plenari: 131.080,01 €. 
Mes gener: 24.434,42 €. 
Total: 155.514,43 €.  

 
Mes febrer: 216.943,62 €. 

 
3. Quina valoració fan dels canvis efectuats a sa Rueta i sa Rua del dimarts? 

 
Resposta: A la rueta, més que haver fet canvis, hi va haver un centre que no va voler sortir en l’horari en 
què es feia cada any la rueta. De tota manera, procurarem que l’any que ve això no torni passar, tot i que 
la decisió, en última instància, serà dels centres. 
 
Respecte de la rua, el trasllat de la seva celebració al dissabte sembla que va tenir una bona acollida, ja 
que, sense poder haver fet un recompte exacte en comparació a l’any passat, pareixia que hi havia més 
gent. Tal vegada, però, encara sigui necessari millorar alguns aspectes, que procurarem fer durant l’any 
amb la Comissió de Festes. 

 
4. Tenen pensat arreglar el “bacheo” dels carrers d’Artà i de la Colònia de Sant Pere? 
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Resposta:  Cada setmana s’arreglen clots, però també n’apareixen de nous. Seguim tapant els clots que 
apareixen, amb més o menys efectivitat. Hi ha alguns carrers que necessitarien un reasfaltat nou, que 
estudiarem fer. 

 
5. Ens poden dir quan pensen arreglar o solucionar el problema de les aigües pluvials, ja que es 
produeixen basses o bassiots en els carrers d’Artà que causen desperfectes a cases, establiments públics, 
soterranis, etc.?  

 
Resposta: La zona en què encara no està feta la conducció de pluvials està pendent que el Consell torni 
convocar els POS, per poder demanar els ajuts pertinents per arreglar-ho. Ja sabem, però, que el 
Consell, per al 2013, farà una convocatòria molt reduïda, de manera que serà difícil poder accedir a un 
projecte d’aquesta envergadura. 

 
6. Ens poden dir quan es reunirà el seguiment de responsabilitats referent al Poliesportiu de la Colònia 
de Sant Pere? 

 
Resposta: L’advocat que va negociar la sentència, a qui demanàrem un informe per saber si podríem 
demanar responsabilitats, va demanar una còpia íntegra de l’expedient al jutjat, però va ser denegada 
per via ordinària. Ho va recórrer, al·legant que la negativa vulnera el dret a la tutela judicial efectiva, 
però li confirmaren la denegació. Ja s’ha fet la petició a Joan Mir, advocat que va gestionar el litigi, que 
ens està preparant tota la documentació. De seguida que tenguem l’informe jurídic, convocarem la 
reunió. 

 
7. S’ha adonat que els passos de vianants d’Artà i de la Colònia estan despintats? 

 
Resposta: No tots. 
 
Pensen repintar-los? Quan? 

 
Resposta: Els que més ho necessitin, com l’any passat, es pintaran quan arribi millor temps. 

 
8. S’ha adonat que els miralls que estan instal·lats en els creuers dels carrers d’Artà i de la Colònia estan 
bruts? Pensen prendre qualque mesura al respecte? 

 
Resposta: Netejar-los. 
 
9. Ens poden dir o explicar el motiu pel qual el Punt Verd es tanca a les 18 hores, mentre que en els 
containers els adhesius diuen que es tanca a les 20 h? 

 
Resposta: És un problema de descoordinació que arreglarem aquesta setmana. 

 
10. En el creuer del carrer del 31 de Març amb el carrer de Santa Margalida no es podrien posar unes 
bandes reductores de velocitat, com hi ha al carrer de l’Institut, per evitar possibles accidents? 

 
Resposta: És una qüestió de pressupost que haurem de valorar. 

 
11. Ens poden dir el motiu pel qual l’escalonada que duu a Sant Salvador està bruta i els fanals estan en 
un estat lamentable? 
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Resposta: Està bruta perquè fan més via a embrutar-la que l’empresa a fer-la neta. En tot cas, 
augmentarem la petició de neteja. Respecte dels fanals, esperam que, per les festes de Pasqua, ja 
estiguin arreglades, ja que l’electricista hi fa feina. 

 
12. Per quin motiu hi ha aparcats vehicles que estan abandonats i amb estat?  
 
El regidor del PP, Sr. Servera, afegeix el prec següent: “Comenta que les respostes que fa el batle no 
són les que li agrada rebre.” 
 
 
PREGUNTES QUE FORMULA I. VERDS 
 
Normalització lingüística 
 
- Quina és la llengua que han d’emprar els funcionaris i treballadors de l’Ajuntament d’Artà, en primera 
instància, en dirigir-se o fer algun tipus de comunicació a la ciutadania, segons l’establert 
reglamentàriament? 
 
Resposta: Segons l’article 7 del Reglament per a l’ús de la llengua catalana a l’Ajuntament d’Artà, 
aprovat el 27 de juliol de 2000, s’estableix que “en les comunicacions administratives orals, el personal 
ha d’emprar la llengua catalana, llevat que l’administrat demani expressament ser atès en castellà. Així 
mateix es pot recórrer a qualsevol llengua o mitjà que faciliti la comunicació en cas que sigui 
necessari”. 
 
- Consta l’ús d’altra llengua, encara que sigui “cooficial”, en els termes anteriorment esmentats, per part 
d’alguns funcionaris de la Policia Local d’Artà? 
 
Resposta: Record que, en alguna ocasió, vostè, quan formava part de l’Equip de Govern, havia 
manifestat que algun policia local s’havia adreçat a algun ciutadà en castellà. 
 
- Si és afirmatiu, es prendran mesures al respecte per corregir aquests fets? Quines? 

 
Resposta:  Passarem una comunicació als policies, recordant-los el Reglament d’ús de la llengua 
catalana en el nostre ajuntament. 

 

Residus 
 

- Una vegada en vigor els pressupostos, s’ha contractat l’auditoria que es tenia previst encarregar per tal 
de confirmar i quantificar, si s’escau, possibles incompliments per part de la concessionària del servei 
de recollida de residus i neteja viària? 

 
Resposta: Encara no s’hi ha procedit. 

 
Transparència 

 
- Hi ha algun pla més o menys concret de fer avanços en l’accés a la informació municipal per part de la 
ciutadania? 

 
Resposta:  Pla, com a tal, desenvolupat, no. Malgrat això, tenim damunt la taula la possible contractació 
d’una plataforma digital per a la gestió de la transparència. 
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- Es considera la possibilitat d’incrementar la transparència pel que fa a les actes de la JGL, en els 
termes que estableix la llei i tal com varen ser informats per Secretaria fa un temps? 

 
Resposta: Ho considerarem. 

 
- Amb quina periodicitat i quant de temps romanen penjades les actes de les reunions d’aquest òrgan de 
govern en els suros dels edificis de les oficines municipals?  

 
Resposta: No tenim un protocol d’actuació al respecte. El crearem. 

 
- A banda de l’arquitecta municipal, s’ha traslladat a alguna altra tècnica municipal la instrucció de no 
respondre i/o atendre les consultes dels regidors de l’oposició, si aquestes no han estat plantejades 
prèviament per escrit? 
 
Resposta: A ningú no se li ha dit el que no ha de fer. Els tècnics tenen objectius plantejats per al 2013 i 
això és el que han de fer, perquè són les prioritats que tenen marcades. Respecte de les peticions dels 
regidors de l’oposició, que han de ser per escrit, són ateses en el termini legal. 
 
Patrimoni 

 
- Arran de l’incendi del passat estiu a la zona des Canons, que va afectar el monument del dolmen de 
s’Aigua Dolça i la vegetació que l’envoltava, el Departament de Patrimoni del Consell de Mallorca va 
tenir la iniciativa, amb recursos propis, d’afegir al projecte inicial de conservació del monument, una 
actuació de revegetació d’aquest entorn, que és el marge de protecció propi d’aquest bé d’interès 
cultural (BIC). Com que no s’havia demanat permís a la propietat per accedir-hi, aquesta va expulsar els 
tècnics i l’actuació va quedar limitada a deixar fer els foradets en terra per a sembrar-hi mates, arrels, 
etc. El motiu sembla ser que els propietaris d’aquells terrenys estan enfadats amb la institució insular 
perquè aquesta va incoar expedient contra un tancament il·legal de camí que passa per aquests. Té 
voluntat l’Equip de Govern de mitjançar entre ambdues parts, per desbloquejar aquesta situació i 
facilitar l’actuació de revegetació impulsada pel Consell? 

 
Resposta: Sí, no tenim cap problema. 
 
Urbanisme 

 
- Expedient de disciplina urbanística 2011/1710-30. A la passada sessió del Ple es va acordar instar el 
batle a donar continuïtat a la seva tramitació. Quines són les actuacions que pertocava fer?  

 
Resposta: Reiniciar l’expedient de protecció de la legalitat urbanística. 

 
Quines actuacions s’han dut a terme?  

 
Resposta: Encara, cap. 

 
- Expedient d’obres 99/2005. A la passada sessió del Ple es va acordar instar el batle a incoar expedient 
de caducitat de la llicència així com a desenvolupar les mesures legalment establertes que 
corresponguin. S’ha incoat l’expedient de caducitat? 

 
Resposta: No. 
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Quines són les mesures legalment establertes que correspondria desenvolupar una vegada tramitat 
l’expedient de caducitat? 

 
Resposta: Encara no s’han plantejat. 

 
S’ha dut a terme alguna d’aquestes mesures?  

 
Resposta: No. 

 
Consta en aquest ajuntament que les obres corresponents a aquella llicència continuen actives?  

 
Resposta: No et puc contestar. 

 
- Expedient de disciplina urbanística 2012/606-11. A instància de qui es va iniciar la tramitació d’aquest 
expedient? 
 
Resposta: A instància d’una denúncia del SEPRONA i posterior acta d’inspecció per part del zelador 
municipal. 
 
S’ha desenvolupat l’expedient sancionador? 

 
Resposta: Sí. 
 
Quin és l’import de la multa?  

 
Resposta: 46.422,56 €. 

 
S’ha cobrat aquest import? 

 
Resposta: No, encara no tenim constància de la recepció de la notificació de multa (enviat a través de la 
Policia Local el 20/02/2013). 

 
S’ha desenvolupat l’expedient de demolició?  

 
Resposta: La proposta de demolició de la instructora de l’expedient està feta en data de 21/09/2012 (i 
notificada el 27/09/2012). Amb data de 18/01/2013 la instructora de l’expedient signà una comunicació 
adreçada al Sr. Batle, per la qual se li fa constar que correspon dictar ordre de demolició. Consta en 
l’expedient que el Sr. Batle signà el corresponent rebut en data 04/02/2013. 

 
A quin moment de la tramitació s’ha arribat en aquest expedient? 

 
Resposta: Pel que fa a l’expedient de demolició, s’ha contestat a la pregunta anterior. Quant a 
l’expedient sancionador, s’ha expedit la notificació de multa. 

 
Quin termini hi ha per decretar o dur a acord d’òrgan de govern col·legiat l’ordre de demolició?  

 
Resposta: L’article 67.1 de la Llei de disciplina urbanística preveu que, una vegada transcorregut el 
termini per presentar al·legacions a la proposta de demolició, sense que s’hagin presentat al·legacions o 
una vegada desestimades aquestes: “l’Ajuntament acordarà la demolició o reconstrucció de les obres per 
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l’interessat i procedirà a impedir definitivament els usos a què hagués donat lloc, concedint a 
l’interessat un termini a l’efecte adequat a les circumstàncies del cas, amb l’advertència que 
l’Ajuntament ho executarà subsidiàriament en cas d’incompliment”. 

 
- Expedient de disciplina urbanística 13/2012. A instància de qui es va iniciar la tramitació d’aquest 
expedient? 
 
Resposta: A partir de l’acta d’inspecció formulada pel zelador municipal en data de 12 de juliol de 
2012. 

 
Es varen aturar les obres arran de la primera ordre de suspensió d’aquestes? 

 
Resposta: No se’n té constància. No hi ha acta de comprovació entre la primera ordre de suspensió 
(Decret de 19 de juliol de 2012) i la segona (Decret de 29 d’agost de 2012). Es tracta d’un expedient 
que es va iniciar a la persona que constava com a titular al cadastre, però després es va comprovar que 
el propietari actual era un altre. 

 
Quan es va produir una segona ordre de suspensió de les obres? 

 
Resposta: Amb el Decret de 29 d’agost de 2012, notificat en data de 04/09/2012. 

 
Es va detectar una continuació en les obres? 

 
Resposta: Segons l’informe del zelador d’obres de data 11/11/2012, aquest indica que les obres no estan 
aturades. 

 
Com s’ha actuat respecte de la no paralització de les obres per part de la infractora? 

 
Resposta: En data de 26 de novembre de 2012 es va dictar decret ordenant precintar les obres, el qual es 
va dur a terme dia 30 de novembre de 2012. 

 
Consta l’eliminació del precinte de les obres? 

 
Resposta: Segons l’informe del zelador d’obres de 28/01/2013, s’indica que les obres continuen 
aturades encara que han llevat el precinte. 

 
Quin tipus d’infracció representa l’eliminació d’un precinte? 

 
Resposta: Genèricament, podria suposar una infracció penal. 
 
S’han fet més precintes, corresponents a d’altres expedients de DU? 

 
Resposta: En els darrers mesos, no. 

 
- Expedient de disciplina urbanística 2011/990-14. Quan es va detectar l’obra sense llicència? 

 
Resposta: A partir de l’acta d’inspecció formulada pel zelador municipal en data de 8 de juliol de 2011. 

 
Quan es va decretar la primera suspensió d’obres? 
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Resposta: Amb el Decret de 08/08/2011. 
 

Quin seguiment es va fer per part dels Serveis d’Inspecció d’aquestes obres? 
 
Resposta: Segons l’informe del zelador d’obres de 20/09/2011, s’indica que, des de la data en què es va 
fer l’acta d’inspecció, s’ha aixecat una planta més. La notificació del Decret d’inici del PLU consta que 
fou practicada el 04/10/2011. Amb anterioritat a aquesta data consten a l’expedient tres intents de 
notificació per part de la Policia Local. Segons l’informe del zelador d’obres de 15/12/2011, s’indica 
que les obres es troben aturades. 

 
S’ha desenvolupat l’expedient sancionador?  

 
Resposta: Sí. 

 
Quin és l’import de la multa?  

 
Resposta: 33.063,89 €. 

 
S’ha cobrat aquest import?  

 
Resposta: A dia d’avui, no. Està en fase executiva. 

 
S’ha desenvolupat l’expedient de demolició? 

 
Resposta: La proposta de demolició de la instructora de l’expedient està feta en data de 30/08/2012 (i 
notificada el 04/09/2012). 

 
A quin moment de la tramitació s’ha arribat en aquest expedient? 

 
Resposta: Pel que fa a l’expedient de demolició, s’ha contestat a la pregunta anterior. Quant a 
l’expedient sancionador, multa posada en el Decret 29/08/2012, notificada el 04/09/2012. 

 
Quin termini hi ha per decretar o dur a acord d’òrgan de govern col·legiat l’ordre de demolició? 

 
Resposta: Es constata que l’expedient de demolició es troba caducat. No correspon dictar ordre de 
demolició sense reiniciar, prèviament, l’expedient. 

 
- Expedient de disciplina urbanística 2011/1738-31. Consta als responsables d’Urbanisme d’aquest 
Ajuntament la formulació, per part del propietari, dia 18 de gener de 2012, d’un escrit d’al·legacions 
davant de la notificació de la proposta de demolició de les obres?  

 
Resposta: Hi ha al·legacions presentades en data de 18/01/2013, amb núm. de RGE 516, que estan 
pendents de contestar. 

 
En què consisteixen aquestes al·legacions? 

 
Resposta: Estan pendent d’informe. 

 
Han estat informades?  
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Resposta: No. 
 

S’ha pres algun acord respecte d’aquestes?  
 

Resposta: No. 
 

Hi ha alguna definició, per part d’aquest Ajuntament, respecte de criteris clars i objectius de priorització 
de les actuacions en matèria de protecció de la legalitat urbanística, especialment pel que fa a la 
incoació de nous expedients i a l’execució de les obres de demolició?  

 
Resposta: Com pots veure, s’hi està fent molta de feina. Avui mateix, i com ja és costum a cada plenari, 
he enviat a cada portaveu el llistat actualitzat de les infraccions i sancions urbanístiques. 
 
 
Acords 
 
1. Acordar, per assentiment unànime, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze els 
assistents, aprovar les actes de les sessions de 25 de setembre i de 30 d’octubre de 2012. 
 
2. Acordar, per 9 vots a favor (UIA, CxI, I. Verds i PSOE) i 3 vots en contra (PP): 
2.1. Donar suport a la iniciativa legislativa popular per a la dació en pagament, perquè la modificació 
que planteja afavoreix la consecució de determinats articles de la Constitució: l’article 47, que 
determina el dret a l’habitatge; l’article 33, que limita el dret a la propietat privada en acompliment de la 
seva funció social; i l’article 24, que garanteix la tutela judicial. Així mateix, aquesta iniciativa va en la 
línia de les observacions de la Unió Europea per prevenir problemes de sobreendeutament i per tal què 
l’accés al crèdit es faci de forma responsable. 
2.2. Demanar a les distintes forces representades al Congres dels Diputats que la legislació referent a 
desnonaments disposi que el SAREB rescati les persones que no puguin pagar la seva hipoteca, 
permetent que els afectats puguin continuar residint al mateix habitatge pagant un lloguer social o de 
manera usufructuària. La dació en pagament ha de ser l’última mesura 
2.3. Estudiar les mesures a emprendre en l’àmbit municipal per paralitzar els desnonaments creant una 
comissió especial mixta en què participin representants del Ple municipal i de les associacions 
d’afectats, veïnals i altres organitzacions socials coneixedores de la problemàtica. L’objectiu principal 
d’aquesta comissió serà buscar alternatives que evitin els desnonaments per motius econòmics. En els 
casos que no sigui possible, garantir, en la mesures de les seves possibilitats, el reallotjament digne de 
les famílies afectades. 
2.4. Instar els grups del Congrés a aprovar la iniciativa legislativa popular per a la dació en 
pagament per solucionar el drama dels desnonaments. 
 
3. Acordar, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 3 abstencions (PP): 
3.1. Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament d’Artà a l’òrgan fundacional de la Xarxa de Municipis i Entitats 
Locals de les Illes Balears pel Ramon Llull. 
3.2. Facultar el batle de l’Ajuntament per signar l’acta fundacional, per aprovar els estatuts, per designar 
els integrants dels òrgans provisionals de Govern i per sol·licitar la inscripció de la Fundació. 
3.3. Trametre aquest acord d’adhesió als òrgans fundacionals de la Xarxa de Municipis de les Illes 
Balears així com, també, al mateix Institut Ramon Llull. 
 
4. Acordar, per unanimitat: 
4.1. Donar-se per assabentats de l’informe d’Intervenció sobre l’execució del Pla d’ajust previst en el 
Reial decret llei 4/2012, de 24 de febrer. 
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4.2. Trametre aquest acord, juntament amb l’informe esmentat anteriorment, al Ministeri d’Economia i 
Hisenda, Direcció General de Coordinació Financera amb les Comunitats Autònomes i amb les Entitats 
Locals, Secretaria d’Estat d’Hisenda. 
 
5. Acordar, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 3 vots en contra (PP), en relació a la moció 
que presenta I. Verds, de rebuig del projecte de construcció d’un complex de vacances a l’ANEI de sa 
Canova: 
5.1. L’Ajuntament d’Artà declara la seva voluntat de mantenir i incrementar, si s’escau, la protecció 
d’aquest emblemàtic espai natural protegit, que inclou una de les més extenses platges i sistema dunar 
verges de l’illa de Mallorca. 
5.2. L’Ajuntament d’Artà rebutja la realització a sa Canova de desenvolupaments urbanístics i/o 
turístics que lesionin els seus valors ambientals. 
5.3. L’Ajuntament d’Artà reclama al Govern de les Illes Balears la redacció i enviament al Ministeri de 
Medi Ambient i a la Comissió Europea del Pla de gestió corresponent al LIC de Na Borges. 
5.4. L’Ajuntament d’Artà reclama al Ministeri de Medi Ambient el manteniment de les obres ja 
efectuades corresponents a la fase I del projecte “Ordenación del uso público y protección del litoral y 
dunar de Sa Canova (Artà-Illes Balears), fase I y fase II”, així com dur a terme la totalitat del projecte 
amb totes les seves fases. 
5.5. Aquests acords s’enviaran, així mateix, als ajuntaments de Manacor, Petra i Santa Margalida, 
municipis als quals afecta la presència del LIC de Na Borges, perquè els consti  i, si ho troben 
oportú, se sumin a algunes de les sol·licituds anteriors. 
 
6. Acordar, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP), en relació a la moció 
que presenta I. Verds per una política de gestió dels residus basada en l’interès de la ciutadania i de 
rebuig de la importació de residus: 
6.1. Paralitzar definitivament la importació de residus. 
6.2. Revisar els termes que regulen la concessió del servei públic i el contracte amb l’empresa privada 
TIRME, SA. 
6.3. Impulsar una llei de residus amb objectius ambiciosos de reducció (mínim un 10 %), reutilització 
(mínim un 50 %) i recuperació (mínim un 65 %), i que planifiqui el tancament progressiu d’unes línies 
d’incineració que Mallorca no necessita.  
6.4. Trametre aquestes al·legacions al Consell de Mallorca abans de l’acabament del període de 
presentació establert en l’anunci oficial. 
 
7. Acordar, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP), en relació a la moció 
presentada per I. Verds de nul·litat del consell de guerra contra Emili Darder, Antoni Mateu, Antoni 
Maria Ques, Alexandre Jaume i Miquel Oléo Sureda: 
7.1. Sol·licitar a l’Estat espanyol que adopti les mesures necessàries per declarar nul·les de ple dret les 
sentències il·legítimes dels tribunals repressius de Franco. 
7.2. Sol·licitar la nul·litat del consell de guerra contra Emili Darder, Antoni Mateu, Alexandre 
Jaume, Antoni Maria Ques i Miquel Oléo Sureda. 
 
8. Acordar, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 abstencions (PP), aprovar la següent 
declaració institucional d’aquest dia 8 de març, amb la qual s’insta el Govern de l’Estat a: 
- La derogació de la Reforma laboral. 
- El desenvolupament d’un pla de feina per a les dones que inclogui polítiques actives específiques, la 
promoció de l’autoocupació i el desenvolupament d’un pla d’igualtat de les dones dirigit a promoure la 
igualtat i a eliminar la desigualtat salarial. 
- El manteniment dels drets reconeguts en la Llei de promoció de l’autonomia personal i d’atenció a les 
persones en situació de dependència. 
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- La promoció de polítiques que permetin la coresponsabilitat en la vida laboral i familiar d’homes i 
dones, i l’acompliment de la Llei per a la igualtat efectiva entre dones i homes. 
- El manteniment de la Llei, actual, de salut sexual i reproductiva i interrupció voluntària de l’embaràs. 
- L’impuls de polítiques i serveis de prevenció de violència de gènere i suport a les dones que la 
sofreixen. 
- La derogació de la Llei de taxes judicials. 
 
M2. Acordar: 
1. Ratificar, per 9 vots a favor (UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 vots en contra (PP), la urgència d’aquest 
punt i incloure’l en l’ordre del dia del Ple. 
2. Acordar, per 9 vots a favor ((UIA, CxI, PSOE i I. Verds) i 2 vots en contra (PP), en relació a la moció 
presentada per l’Equip de Govern municipal per donar suport a l’acte de dia 9 de març sobre el lema 
“Enllaçats per la llengua”: 
2.1. Mostrar el suport de l’Ajuntament d’Artà a l’acció unitària de defensa del català que se celebrarà el 
proper dia 9 de març de 2013 sota el lema “Enllaçats per la llengua”, amb el suport i convocada per 
nombroses entitats cíviques i ciutadanes, com l’OCB, l’STEI i l’Assemblea de Mestres i Professors en 
Català. 
2.2. Demanar la retirada del Decret de tractament de llengües, per a la qual cosa també s’ha iniciat una 
recollida de signatures entre la població de tot el territori de parla catalana 
2.3. Manifestar la preocupació de l’Ajuntament d’Artà davant el fet que la reforma de la LOMCE té 
aspectes molt lesius per a la normalització de la llengua catalana, com la impossibilitat d’un model 
educatiu propi, un retall en competències educatives, una gran recentralització, la intenció 
d’impossibilitar l’ensenyament 100 % en català, etc.  
2.4. Remetre a les plataformes i entitats organitzadores una còpia de l’acord. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 
        El batle 


